
GLASILO SZDL OBČINE KAMNIK 

Kamniški občan 
LETO XXIX. KAMNIK, 23. OKTOBRA 1989 

1 Skupno zasedanje zborov skupščine 

Sklad za obnovo šol 
Kljub ugotovitvi, daje kamni

ško gospodarstvo v prvem pollet
ju dokaj dobro poslovalo, je bilo 
"a seji skupščine pri obravnavi 
*naliz periodičnih obračunov re-
(eno, daje delno k temu prispe
val tudi nov obračunski sistem, ki 
je še bolj prožen kot prejšnji. 
Zato se ne velja omamljati z do
brimi rezultati in morda z lažjim 
srcem pristajati na predloge 
o povišanju prispevnih stopenj. 

Kaj hitro bo treba tudi v naši 
občini namreč priskočiti na po
moč marsikateri organizaciji, ki 
bo zašla v izgube ali se znašla 
v kakih podobnih težavah. Kot je 
že nekaj časa znano, so v velikih 
izgubah skoraj vse družbene de
javnosti. V težkem položaju je 
gradbeništvo, medtem ko se 
Rudnik kaolina in kalcita ukvarja 
z nelikvidnim rudnikom, kjer bo 
kmalu predlagan stečajni posto
pek. Za vse podobne težave, 
Predvsem pa zaradi problema ne
zaposlenosti, ki bo nastopila tudi 
v naši občini, sta predsedstvi ob
činskega sindikalnega sveta in 
OK SZDL predlagali, da se v ob
čini ustanovi nekakšen razvojni 
sklad, ki bi naj po njihovem mne
nju »predstavljal« oporo za usta
navljanje novih delovnih mest 
v občini. 

Predsednik izvršnega sveta je 
"a seji skupščine na ta predlog 
odgovoril, da je ustanovitev ta
kega sklada nestvarna, kajti tržni 
odnosi naj bi bili v naši družbi 
sedaj jasni, prav zato pa je treba 
Zaposlenost reševati na drug na
čin - predvsem z ustnavljanjem 
manjših podjetij, več poudarka je 
* občini treba dati razvoju obrti, 
kmetijstva in turizma. Temu 
"lnenju se pridružuje tudi občin
ski komite ZKJ, ki ob tem navaja 
še gostinstvo, poleg tega pa naj 
delovne organizacije bolj redno 
zaposlujejo pripravnike. Po nji
hovem mnenju naj se odvečni de

lavci dejansko prekvalificirajo in 
potem zaposlijo v kmetijstvu, tu
rizmu in gostinstvu. Spodbuditi 
je treba tudi nastajanje novih po
djetij. 

Za koliko povišati 
prispevno stopnjo? 

Šolniki ne dvomijo v to, ali 
kamniško gospodarstvo sploh še 
zmore dodatno obremenjevanje 
in poviševanje prispevnih sto
penj. Ne, njihova delegatka je na 
seji celo »položila na srce delega
tom skupščine«, da sprejmejo 
pobudo za še večje povišanje pri
spevnih stopenj; kajti, če bodo 
sprejeli le predlog izvršnega sve
ta (en odstatek za šolstvo, za 0,1 
odstotka pa naj bi se povišala 
tudi prispevna stopnja za social
no skrbstvo), bodo šolniki lahko 
že decembra brez denarja za iz
plačilo osebnih dohodkov. Raz
prava o dotrajanih šolskih objek
tih, zaradi njih naj bi se prispev
na stopnja tudi povečala, se je 
vrtela v krogu - od tega, da druž
ba ni pripravljena prispevati za 
šolstvo do tega, da bi tudi šolniki 
lahko obvladali logiko dobrega 
gospodarja. Delegat iz Komende 
je še dejal, da ne razume, da 
lahko v nekaterih osnovnih šolah 
pušča streha, tu piha, tam škrip
lje in podobno. Zakaj imajo šole 
poklicne hišnike, ki naj bi taka 
popravila sproti opravil - ne vsa, 
kdaj pa kdaj pa bi morda le za
mašil kako luknjico. 

Poleg tega je drug delegat raz
burjeno povzdignil glas, rekoč, 
da so bili osem let šolniki gluhi za 
sklepe o racionalizaciji šolske re
žije. Vprašal se je, ali šest osnov
nih šol na kratki razdalji res po
trebuje šest direktorjev, osem 
administratork . . . Zakaj skupnih 
služb končno ne združimo? 

Delegati so sprejeli predlagano 
povišanje prispevnih stopenj in 
sprejeli pobudo o ustanovitvi po-

Vlak bratstva 
in enotnosti 

V noči iz četrtka na petek 13. oktobra je krenil vlak v posa
mezna mesta v SR Srbiji, ki so v najtežjih trenutkih leta 1941 
sprejela izgnance iz SR Slovenije in jim na široko odprla vrata 
svojih domov. 

Prijetno je bilo že na vlaku, ko smo pokramljali z izgnanci in 
njihovimi sorodniki ter tistimi, ki so vzpostavili bratske vezi 
kasneje po vojni. Obujeno je bilo mnogo tistega, kar nas je že 
desetletja povezovalo, vzgled vsega pa je bilo prav razumeva
nje in prijateljstvo. Hitro smo že sami občutili, kako žive so 
vezi med srbskim in slovenskim narodom. Sprejemi so bili 
vsepovsod prisrčni, morda tokrat še bolj kot sicer, kajti neso
glasja med politiki obeh republik so mogočno odjeknila med 
ljudmi in slovenskemu narodu so morali pokazati, povedati, da 
so še vedno naši iskreni prijatelji. Slovence, kot nekoč, tudi 
danes globoko spoštujejo in tega mnenja jim ne more nihče 
vzeti, so dejali tudi domačini v Smederevski Palanki, kamor 
Kamničani, ki so bili tja izseljeni, že tradicionalno potujejo. 

V pogovorih smo ugotovili, da obstajajo med nami mnogi 
različni pogledi, zato se bomo morali privaditi na tako življenj
sko skupnost, ki bo te različnosti priznala in jih spoštovala. 
S tem v zvezi bi bilo smiselno, da se naš vlak preimenuje v vlak 
bratstva in prijateljstva, ki nam bo še kako pomagal za boljše 
medsebojno spoznavanje in razumevanje. To se je kaj hitro 
opazilo pri nekaj mojih obiskih v Smederevski Palanki in 
v Beogradu, saj ljudje, prikrajšani za prave informacije, ne 
vedo, kaj se dogaja za njihovimi hrbti. Seveda pa bi se dalo 
o tem enako kaj povedati tudi v našem okolju. 

Dnevi so nam kaj hitro minevali, saj njihove gostoljubnosti 
in prisrčnosti ni bilo konca. Udeležili smo se znane »Ople-
načke« trgatve v Topoli, obiskali delovno organizacijo za pro
izvodnjo vagonov in konstrukcij »Goša« ter Karadjordjevo, 
mesto v Topoli, na katerega so posebno ponosni. 

Nekoliko pomirjeni, pa tudi utrujeni smo se v nedeljo zado
voljni vračali domov. Želimo in verjamemo v vse to, da le ne bi 
bilo drugače. 

R. PFAJFAR 

sebnega sklada, kjer se bo zbiral 
denar iz dodatne prispevne stop
nje 0,15 za obnovo šolskih in dru
gih objektov. Sklad naj bi bil sa
mostojen, pod nadzorstvom ob
činske skupščine, skrbel pa naj bi 
za racinalno porabo zbranega de
narja. Delegati so na seji tako 
upoštevali »levo in desno stran«. 
Predsednik izvršnega sveta je ob 
tem še dejal, da delegati dajejo le 
priporočilo delegatom izobraže
valne skupnosti, po novem letu 
pa bodo taki ukrepi zaradi spre
menjene zakonodaje sprejeti na 
skupščini z odlokom. Se enkrat 
pa je poudaril, da je imela kam
niška občina ne glede na vse kri
tike vedno posluh za šolstvo, da 
pa smo v srednjeročni plan uvr
stili tokrat toliko drugih večjih 
naložb, da bo imelo šolstvo pred
nost šele v naslednjem srednje
ročnem obdobju. 

Dopolnitve dolgoročnega 
in srednjeročnega plana 
občine 

Zaradi uskladitve z obveznimi 
republiškimi izhodišči so delegati 
vseh zborov občinske skupščine 
sprejeli še odlok in smernice 
o pripravi in sprejetju sprememb 
in dopolnitev dolgoročnega pla
na občine Kamnik za obdobje 
1986 - 2000 ter sprememb in do
polnitev srednjeročnega družbe
nega plana občine za obdobje 
1986-90. Nekaj sprememb je po 
obrazložitvi predlagatelja nastalo 
zaradi sprememb na področju 
stanovanjske gradnje v občini. 
Sprejeli so tudi osnutek spre
memb in dopolnitev dolgoročne
ga plana občine Kamnik za ob
dobje 1986 - 2000 - dopolnitev 
89 in spremembe in dopolnitve 
družbenega plana občine za ob
dobje 1986-90 - dopolnitev 89. 
Spremembe so nastale zaradi re-
konstukcije Trojanskega klanca, 
ki bo posegel v ozemlje naše ob
čine z odsekom Baba, poleg tega 
pa se bo zaradi možnega obvoza 
povečal promet skozi Tuhinjsko 
dolino. 

Do dopolnitev je prišlo tudi pri 
sanitarni deponiji; po novem so 
možne tri lokacije kjer že poteka
jo vse potrebne strokovne razi
skave terena. Kljub začasni reši
tvi pokopališča v Kamniku (to bo 
po novem razširjeno) pa bo treba 
najti tudi dolgoročno rešitev ozi
roma poiskati novo lokacijo za 

centralno pokopališče v naši ob
čini. 

Preden so delegati sprejeli 
smernice in osnutek sprememb 
o spremembi dolgoročnega in 
srednejročnega plana občine (ta 
bo med drugim mesec dni v javni 
obavnavi,) so zahtevali, naj bo 
sprememba lokacije odlagališče 
jame (dupliško je treba do konca 
leta zapreti!) čimbolj popularizi
rana. Krajane, kjer naj bi jama 
bila, je treba vsestransko obvesti
ti o možnih posledicah oziroma 
jim povedati, kaj je in kaj ni ne
varno. Delegat obrtnikov je po
udaril, naj se pri novih spremem
bah upoštevajo »napake« obsto
ječega plana, misil je predvsem 
na hitro spreminjanje namemb
nosti zemljišča. Sklep skupščine 
je zato bil, da se kar v največji 
možni meri upošteva zbrane pri
pombe in predloge oziroma naj 
se občanom kasneje obrazloži, 
zakaj konkretni predlogi niso iz
vedljivi. 

Vsi trije zbori so sprejeli tudi 
osnutek elaborata o družbeno
ekonomski upravičenosti knjižni
ce kot samostojne delovne orga
nizacije in sklep o ustanovitvi 
knjižnice v ustanavljanju. Njen 
ustanovitelj je občina Kamnik. 
Prostor zanjo je zagotovljen 
v prostorih bivšega zdravstvene
ga doma, o združevanju denarja 
pa bodo morali stvari doreči še 
na gospodarski zbornici, kjer naj 
kamniški gospodarstveniki pove
do, koliko in kako hitro bodo 
lahko zbrali potrebna sredstva. 
Na zadnjem zasedanju občinske 
skupščine je bil med drugim spre
jet tudi ureditveni načrt K-5 in K-
16 Žale. 

R. G. 

Uspeli jesenski dnevi 
v Arboretumu 

Kljub čedalje slabšemu položaju te edinstvene institucije v Slove
niji in svarilu delavcev te delovne organizacije, da bodo s 1. novem
brom park zaprli za obiskovalce, se delavci Arboretuma še vedno 
trudijo, da bi svojo dejavnost - ta pa je drevesničarstvo in urejanje 
parkovnih nasadov, čim bolj približaj ljudem. Pa ni pomemben samo 
komercialni učinek takih in podobnih akcij. Večje vredna volja - tu 
moram omeniti še vedno precej zagnanega Aleša Ocepka, direktorja 
Arboretuma, ljudem ponuditi tudi še kaj več. No, in kaj več je bilo 
to? 

Poleg tega, da so rastline v času od 13. do 19. oktobra prodajali 
s popustom in organizirali še žrebanje, so pripravili tudi vrsto kultur
nih prireditev. V njihovem salonu v prodajnem centru je bila izvrstna 
razstava metuljev iz zbirke inženirja Motoha, na razstavi ni manjkal 
niti Andrej Šifrer in njegov »lulček, ki je kot metuljček«. Po njego
vem nastopu so si obiskovalci lahko ogledali diapozitive o rastlinah iz 
arboretuma, ter slovenskih gora in gorskega rastlinja, ki so jih 
prikazali člani foto kluba Mavrica iz Radomelj in Anton Ažbe iz 
Škofje Loke. 

Poleg omenjenih prireditev so obiskovalcem prikazali, kako saditi 
v zunanja in notranja cvetlična korita ter sobne aranžmaje. Svojo 
učno uro so pripravili še Agrotehnika Gruda in Cvetličarne iz Ljub-
'Jane- Foto: R. G. 

Sadike grmovnic so šle za med, delavci Arboretuma pa so ob tem 
pridno razlagali, kako pravilno ravnati z njimi. Foto: R. G. 

S seje izvršnega sveta 

Telefonski priključki 
- pravo bogastvo 

Po novem izračunu bo cena 
telefonskega priključka že 32 mi
lijonov dinarjev, če bo naročnik 
plačal v enem obroku, In 36 mili
jonov dinarjev, če bo plačal v še
stih obrokih. Mesečni obrok bo 
v tem primeru S, H milijona dinar
jev. Delovne organizacije, usta
nove in društva plačajo dvojno 
ceno; po izračunu na dan 15. ok
tobra bi bilo to 63 milijonov di
narjev za en priključek. 

Komemoracije ob 
dnevu mrtvih 

Krajevne organizacije SZDL v sodelovanju s Krajevnimi 
organizacijami ZB vabijo na žalne slovesnosti 

v nedeljo, 29. oktobra 1989 
ob 15. uri pri spomeniku padlim na hribu nad IVI. Raki-

tovcem 

v torek, 31. oktobra 1989 
ob 9. uri pri spomeniku na Duplici 
ob 10. uri pri spomeniku v Šmarci 
ob 11. uri pri spomeniku v Rudniku 
ob 11. uri pri spomeniku padlim v Komendi 
ob 15. uri na pokopališču v Špitaliču 
ob 15.30 pri spomeniku padlih v Stranjah 
ob 16. uri na pokopališču na Žalah v Kamniku 
ob 16. uri pred spominsko ploščo na šoli v Nevljah 
ob 16. uri pri spomeniku padlim v Potoku v Črni 
ob 16.30 ob obeležju padlim v 1. svetovni vojni na Žalah 
Kamniku 

v sredo, 1. novembra 1989 
ob 9. uri pri spomeniku na Prevojah v Tuhinju 
ob 10. uri pri spomeniku padlih v Gradišču 

Povedati pa je treba, so dejali 
na zadnji seji izvršnega sveta, da 
je ta številka le »vstopnica v tele
fonski sistem« - s tem namreč 
naročnik sofinancira le primarni 
del omrežja. Doplačilo je potreb
no še za razvodno naročniško 
omrežje (RNO), to pa bi bilo po 
izračunu strokovne službe na 
SKG-ju, ki skrbi v občini za to 
področje, v poprečju 9,1 milijona 
dinarjev v enem obroku. Če bi 
plačali v treh obrokih po 3 milijo
ne dinarjev, pa bi ob zadnjem 
morali prišteti še 4,2 milijona di
narjev, kolikor nanese poračun 
glede na inflacijo. Predstavniki 
SKG-ja so na seji izvršnega sveta 
podali poročilo o gradnji PTT 
omrežja, s poudarkom na poteku 
del v Volčjem potoku, Šmarci in 
Nožicah, kjer so se dela na »pri-
marcu« že začela, in oceno mož
nosti financiranja vrednosti del 
manjkajočih kablov za območje 
KATC Kamnik-Bakovmk. 

Ob tem so poudarili, da so ka
bli v krajevni skupnosti Volčji 
potok že položeni in da so jim šli 
krajani Volčjega potoka zelo »na 
roko«, saj so večino del opravili 
sami. Ker pa se prekopi čez ceste 
zelo hitro posedajo, so člani iz
vršnega sveta opozorili, da jih je 
treba dokler ne bodo asfaltirani, 
sproti dosipavati, ker so to obe
nem lahko zelo nevarne udarne 
jame. 

Izkopi za krajevno kabelsko 
omrežje bi se v Šmarci in Noži
cah morali začeti že s prvim okto
brom, vendar pa so se krajani 
odločili, da vsa dela prepustijo 
kar SKG-ju. Seveda pa bodo mo
rali naročniki vsa ta dela tudi še 
posebej plačati. 

Že prej smo omenili, da bi na
ročniki za RNO morali plačati po 

približno 9,1 milijona dinarjev. 
S tem denarjem naj bi se nateklo 
8 milijard dinarjev. Za izgradnjo 
RNO bi potem rabili še približno 
15 milijard dinarjev. Naročnik je 
tako s plačilom primarnega (po 
zadnjih izračunih 32 milijonov di
narjev) in sekundarnega (9,1 mi
lijona din za RNO) dela plačal 
vse stroške razen notranje prik
ljučitve od PTT omarice na sta
novanjskem objektu do telefon
skega aparata. 

Stroški za sekundarni del pa se 
po besedah predstavnika SKG 
zaračunavajo samo tistim naroč
nikom, če se na njihovem ob
močju gradi primarno omrežje. 
Za tiste krajevne skupnosti, ki 
nimajo izglasovanega samopri
spevka, bodo naročnikom zara
čunavali tudi tiste stroške pri 
gradnji RNO (razvodno naročni
škega omrežja), ki bi jih morala 
pokrivati krajevna skupnost 
s stopnjo 0,9 odstotka od samo
prispevka. 

Na seji izvršnega sveta je bilo 
še rečeno, naj se čimprej naredi 
tudi ocena stroškov izgradnje te
lefonskega omrežja v naslednjih 
dveh območjih (Center, Stranje), 
ob tem pa je treba hitro nabaviti 
tudi vse potrebne kable. 

Na novembrski skupščini bo 
delegatom na poljuden in razum
ljiv način razloženo, kaj so v naši 
občini v zvezi s telefonskimi prik
ljučki že naredili, kaj je še treba, 
koliko bodo naročniki še morali 
prispevati in kako bodo predvi
doma potekala nadaljnja dela pri 
gradnji kabelskega omrežja. PTT 
podjetje iz Ljubljane pa mora do 
takrat pripraviti oceno, do kdaj 
namerava postaviti telefonsko 
centralo na Bakovniku. 

R. GRČAR 

ŠT. 16 
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22. srečanje delavske 
Kotor je od 12. do 14. oktobra 

1989 gostil udeležence 22. Kara
vane delavske solidarnosti. Ta 
manifestacija že reč let predstav
lja Jugoslavijo v malem. Simboli-
žira bratstvo med narodi in šte
vilna človeška prijateljstva, stka
na na srečanjih v minulih dvaind
vajsetih letih. $ simbolom, ki po
nazarja stisk dveh rok, so se 
v Kotorju že tretjič zbrali udele
ženci iz pobratenih mest: Gor
njega Milanovca, Kamnika, Ko-
torja, Peči, Slavonske Požege, 
Strumice, Travnika iz ZrenJani
na. Tudi to srečanje v Črnogor
skem mestecu pomeni nadaljeva
nje prijateljstva delovnih ljudi 
vseh republik in pokrajin, razvi
janje delavske solidarnosti in utr

jevanje bratstva in enotnosti med 
našimi narodi in narodnostmi. 

Kamničani smo odšli na pot 
11. oktobra zjutraj. Popeljali smo 
se po jadranski magistrali do 
Splita, kjer je bil krajši postanek 
za ogled znamenitosti, nato smo 
nadaljevali pot do Metkovičev in 
tam prenočili. Zjutraj smo nada
ljevali pot do Dubrovnika. Tu 
smo si privoščili postanek za 
ogled kulturnih znamenitosti in 
nato odhiteli našemu cilju napro
ti. Pred Risnom smo slovesno 
okrasili naš avtobus. Vsem smo 
hoteli povedati kam smo name
njeni. Že na poti v Risan smo se 
iz avtobusov s prijatelji iz Slavon
ske Požege in Travnika prisrčno 
pozdravljali. V Risnu je bil po

stanek in že tam smo se spoznali 
z udeleženci karavane omenjenih 
mest. Zapeli smo nekaj pesmi 
vseh republik in pokrajin in za
plesali kolo. Veselega razpolože
nja res ni manjkalo. Kamničane 
sta sprejela prisrčna in gostoljub
na vodiča Dubravka in Dragan in 
moram reči, da sta prav kmalu 
postala kar »naša«. Občudovala 
sem neumorno novinarko Radia 
Kotor in obenem našo vodičko 
Dubravko, kako si je prizadevala 
vse naše vtise takoj ujeti v eter in 
jih prenesti poslušalcem Radia 
Kotor in obenem gostoljubnim 
organizatorjem Karavane. 

Slovesen sprejem so nam gosti
telji pripravili na »Obali Maršala 
Tita«, neposredno pred vstopom 

Sedma umetnost — naša 
deveta skrb 

Primerjava filmske projekcije na velikem 
platnu in tiste, ki jo ponuja domači mali zaslon, 
z obrokom paštete iz konzerve nasproti sveže
mu, sočnemu, dobro pripravljenemu in primer
no serviranemu zrezku, je milo rečeno, neokus
na, vulgarna, skratka, neprimerna. Pa vendar 
- za čas vse bolj upreproščenega zadovoljeva
nja »potreb« z vsakršnimi zlahka dosegljivimi, 
na hitro pripravljenimi (četudi pogrošnimi) sin
tetiziranim! polnili in surogati — se zdi — vsem 
pomislekom navkljub - kar uporabljiva: če 
skušamo, denimo, na kratko označiti odziv 
Kamničanov na letos prvič tudi v domačem kinu 
Dom (ažurno) predstavljen ciklus najboljših 
(nagrajenih) dosežkov sveže jugoslovanske film
ske produkcije, imenovan »PULA PO PULI«, 
je mogoče reči oz. zapisati le to, da so se tej 
filmski (kulturni) poslastici zgovorno, »skrom
no«, domala enodušno - odrekli! 

Pet najboljših domačih filmov, ovenčanih 
z zvenečimi odličji letošnjega filmskega festivala 
v Puhu, je bilo, kot rečeno, letos prvič »na ogled 
postavljenih« tudi kamniškemu filmskemu ob
činstvu: nekateri od njih (Kavarna Astoria, na 
primer) so našli pot v našo »provinco« celo prej 
kot v belo Ljubljano. - Žal pa tudi to potrebne
ga (in pričakovanega) zanimanja vsaj novosti 
željne publike ni vzbudilo, prej nasprotno. Do
kaz? V dvorano kina Dom v Kamniku je med 
tretjim in osmim oktobrom, tedaj so namreč tod 
gostovali puljski filmi, zašlo v skupnem seštevku 
le 74 gledalcev! Sua sponte! 

Pa poglejmo pobliže ta »uspeh« našega post-
puljskega »festivala« (mimogrede, odziv na ena
ko število in isti izbor predstav na Jesenicah in 
v Tržiču je bil pravo nasprotje našemu, v Kranju 
pa so morali za ves cikel predstav zaradi izred
nega zuanimanja poiskati še dodaten termin!): 
film Zbirni center G. Markoviča, nagrajen z ve
liko zlato areno ter Zlatima arenama za scenarij 
in za stransko žensko vlogo, si je 3. oktobra 
ogledalo 11 obiskovalcev, Vražji raj R. Grlica, 
ki je za odlično kamero prinesel zlato areno 
Tomislavu Pintarju, je 5. oktobra pritegnil vsega 
devet (9) ljubiteljev filmske umetnosti; Kaduz 
A. Kenoviča, nagrajen z veliko srebrno areno in 
zlato areno za glavno žensko vlogo, si je dan 
zatem ogledalo dvajset Kamničanov. dobitnik 
velike bronaste arene Hamburger Altona si 7. 
oktobra v Kamniku ni našel niti enega samega 

samcatega gledalca, tako da je njegova projekci
ja zgodovinsko od-(pro)-padla! 

Slovenski film Kavarna Astoria, ki ga je reži-
ral Jože Pogačnik in ki je za odčino interpretaci
jo ovenčal nasilca glavne moške vloge Janeza 
Hočevarja-Rifleta z Zlato areno, pa se je ven
darle odrezal nekaj bolje: 8. oktobra si ga je pri 
nas - v dvorani, v kateri je 436 sedežev - ogle
dalo - reci in piši - štiriintrideset (34) gle
dalcev! 

Da je Kinopodjetje Kranj, ki v našem prosto
ru skrbi za filmsko ponudbo, (tudi) pri organiza
ciji tega projekta imelo najboljši namen, prav 
tako kamniška Zveza kulturnih organizacij, kije 
akcijo - sicer skromno, a po svojih najboljših 
močeh - podprla, menda ni treba posebej po
udarjati. Res je sicer sedmi umetnosti mnogok
daj odmerjene premalo potrebne skrbi in imagi
narne »širše družbene pozornosti«, zato je bilo 
toliko bolj pričakovati, da bo s ponujenim, reci
mo temu drugačnim pristopom (tako v organi
zacijskem kot predvsem vsebinskem smislu v tej 
zvrsti kulturne dejavnosti vendarle moč obrniti 
stvari na bolje. 

Seveda se samo po sebi vsiljuje vprašanje, kje 
tiči vzrok neuspeha oz. očitnega nezanimanja 
gledalcev. O neobveščenosti seveda ne moremo 
govoriti, saj so bile informacije o predstavah na 
široko razpredene: od poverjenikov za kulturo 
pri sindikatih v delovnih organizacijah do plaka
tov po mestu in objav v dnevnem časopisju. 
Morda cena? Težko, kajti 100.000 din za pet 
predstav se ne zdi pretirano. 

Kaj potem še ostane? Verjetno težko kaj dru
gega, kot apriorno odklonilno stališče do filma, 
do velikega platna, kjer se - kljub drugačnim 
medijem sodobnosti - film še vedno najbolj 
avtentično pojavlja, dogaja, živi. Če v tem smi
slu pobrskamo po sebi: morda je še najlaže 
podpirati (ali generirati) stereotipno, posploše
no, ceneno, vse kaj drugega kot poznavalsko 
mnenje, da se v našem »hramu celulojdnih 
zgodb« predvajajo in prodajajo zgolj variacije na 
temo Mine Mutzenbacher, Sladke Sonje in 
hongkonških pretepačev. 

Seveda za publiko, med katero mi ne sodimo. 
Lahko je cinično zamahniti: tega mi ne gleda
mo, teže je odgovoriti na vprašanje: oprostite 
KAJ pa, spoštovani? 

Tone FTIČAR 

V rudniku ni več kruha 
Na podlagi poročila o stanju in 

perspektivi tozda Kaolin Črna, ki 
so ga za eno zadnjih sej izvršnega 
sveta pripravili posebna komisija 
in delovna organizacija Rudnik 
kaolina in kalcita Kamnik, in za
radi odločitve glavnih porabni
kov kaolina, da črnanskega ka
olina zaradi neprimerne kakovo
sti ne bodo več odkupovali, so na 
seji, kjer so sodelovali še pred
stavniki sozda Slovenijapapir, re
publiškega komiteja za industrijo 
in gradbeništvo. Rudarskega in
štituta, republiškega odbora sin
dikata dejavnosti papirne in gra
fične industrije, občinskega pra
vobranilca samoupravljanja, 
centra za socialno delo in stro
kovna služba skupnosti za zapo
slovanje, sklenili, da skupščini 
predlagajo uvedbo postopka red
ne likvidacije tozda Kaolin Črna. 

Po večletnem spremljanju sta
nja v rudniku kaolina je po mne
nju strokovnjakov iz navedenih 
institucij in samega vodstva de
lovne organizacije dozorelo spoz
nanje, da kljub zalogam kaolina 
ni več ekonomskih možnosti za 
obratovanje rudnika. Izvršni svet 
je zato sprejel predlog vodstva 

delovne organizacije in sozda 
Slovenijapapir, da nadaljnje 
obratovanje rudnika ne zagotav
lja socialne varnosti delavcem in 
da je zato poleg programa za za
prtje rudnika (po mnenju Rudar
skega inštituta je ta akcija draga 
in dolgotrajna) treba pripraviti 
tudi programe zagotavljanja soci
alne varnosti za zaposlene v rud
niku. Brez službe bi ob zapiranju 
rudnika namreč po letu 1991 
ostalo 98 delavcev. Zanje bo tre
ba še posebej poskrbeti, saj je 
njihova izobrazbena raven nizka 
in je zato prekvalifikacija viškov 
delovne sile dokaj ptežkočena. 
Preden bo omenjen predlog lik
vidacije obravnavala občinska 
skupščina (predvidoma sredi no
vembra), bodo o tem razpravljali 
še na zboru delavcev tozda Ka
olin, kjer bodo sodelovali še 
predstavniki sozda, občine in 
pravobranilca, ki bo tudi podal 
svoje mnenje, pa seveda tudi ob
činske socialne službe. 

Če naj bi v rudniku delali še 
naprej, bi morali raziskati in ure
diti jamo, tehnično posodobiti 
separiranje kaolina in poskrbeti 
za čiščenje odpadne vode. Vse 

v Stari Grad. Ob zvokih pihalne 
godbe in pozdravljanju najmlaj
ših prebivalcev Kotorja, smo na
to odšli v novozgrajeni kulturni 
center, kjer so vse udeležence 
pozdravili predsednik občinske 
skupščine Ljubo Mačić in pred
sednik občinskega sindikalnega 
sveta Kotor Gracija Marović ter 
predsednik občinskega sindikal
nega sveta Travnik Slavko Du-
bak (Travnik bo prihodnje leto 
organizator Karavane), nato je 
sledil kulturno-umetniški pro
gram. 

Naslednji dan smo se udeležili 
svečanosti ob polaganju venca 
skupne delegacije karavane in 
v zgodovinskih trenutkih smo 
spoznali prispevek kotorskega 
ljudstva v NOB. 

Nato je sledil osrednji del sre
čanja, obisk delovnih organiza
cij. Udeleženci vseh sedmih ob
čin smo se razdelili v avtobuse, 
tako da so skupine iz posameznih 
občin obiskale vse delovne orga
nizacije. 

Obiskali smo »Jugoslavijo«, 
Industrijo drsnih ležajev, IMK 
Jadran, Exportbilje, IPK Servo 
Mihajl. »Boka« Radanoviči. 
V delovnih organizacijah smo se 
pogovarjali o problemih, dosež
kih, delu in življenju. Redki so 
trenutki, v katerih spoznaš prist
no prijateljstvo med delavci iz 

vseh delov države, a ti trenutki 
ostanejo v človeku za vedno. Da
nes je to še posebej pomembno, 
saj je v zaostrenih pogojih gospo
darjenja in življenja boljše med
sebojno sodelovanje in krepitev 
zavesti o nujni povezanosti in 
enotnosti med ljudmi vse Jugo
slavije še kako potrebno. 

V sprestvu prijateljev iz delov
nih organizacij smo si ogledali 
kulturno zgodovinske znameni
tosti Kotorja. 

Sledil je prijateljski večer vseh 
udeležencev karavane v hotelu 
»Fjord«. Tu so bili izmenjani 
mnogi pogledi in izkušnje iz živ
ljenja in dela ljudi iz različnih 
okolij. Ob veselih zvokih ansam
bla pa so mnogi zaplesali, pesem 
»Jugoslavija« in kolo sta združili 
vse udeležence. 

Zadnji dan srečanja smo se 
z ladjo popeljali po Kotorskem 
zalivu do Perasta in otočkov Go
spa do Škrpjela, kjer smo si ogle
dali notranjost cerkve iz XV 
- XVIII. stoletja, in otoček Sv. 
Juraj. Takoj po kosilu je prišlo 
neljubo slovo. Sledili so si prija
teljski stiski rok, objemi, poljubi 
- skratka radost in žalost sta si 
podajali roki. 

Nekaj misli o Kotorju. Kotor 
je zrasel na kamnitem hribu Sv. 
Ivana, kjer se 40 kilometrov dol
gi Kotorski zaliv srečuje s pod

nožjem Lovčena. Kotor, središ«! 
kotorske občine, je staro mesto 
je svetel primer tega, da resnični 
kulturne vrednote pripadaj' 
vsem ljudem in vsem časom. M« 
sto Kotor s široko okolico je sve 
uvrstil v svojo kulturno dediščini 
in jo vnesel v seznam UNESCO 
kot izjemno zgodovinsko vred 
nost. 

Kotor je eno redkih mest v Ju 
goslaviji, ki mu je uspelo indo 
strijo preseliti v novo industrijski 
cono zunaj mesta, na Grboljski 
polje. S tem je^iesto razbreirtf 
njeno, dane so nove možnosti z1 

vrednotenje kulturno zgodovini 
skih vrednosti starega mesta, z* 
razvoj turizma, gostinstva in tt 
govine. V teku so dela na izgrad 
nji kanalizacije v starem delu m« 
sta. V Kotorju so zelo razvit 
tudi družbene dejavnosti: zdra« 
stvene, kulturne, izobraževali!1 

in športne. 
Občina Kotor je doživela apri 

la 1979 strahoten potres. Seda 
vedno bolj postaja živa priča ju 
goslovanske solidarnosti in do 
kaz, da naša samoupravna sod 
alistična družba visoko ceni, čuvi 
in dograjuje vse svoje človeške j 
kulturne vrednote. Iz sredste' 
solidarnosti vseh pobratenih ob 
čin je zgrajena tudi osnovna šol' 
v Risnu. 

VERA MEJA' 

Izdelovalec s kode I 

navedeno pa je povezano 
z ogromnimi stroški, kot je ugo
tovila komisija za pripravo poro
čila in programa o nadaljnjem 
obstoju rudnika, ki deluje v de
lovni organizaciji že dobro leto in 
pol. Ker pa v tozdu že nekaj časa 
kaolin prodajajo le še Papirnici 
Radeče (vse ostale so ga zaradi 
velike abrazivnosti prenehale na
ročati), za omenjeno obnovo ne 
bi pridobili denarja, oziroma ob
nova ne bi bila smiselna, ker ni 
več zanimanja kupcev. Tudi v ke
ramični industriji se po podatkih 
komisije povpraševanje bistveno 
ne povečuje. V primerjavi z let
nim načrtom je prodaja manjša 
za skoraj 16 odstotkov in kar za 
23 v primerjavi s predvidevanji za 
drugo polletje letošnjega leta. Iz
pad skupnega prihodka ocenjuje
jo na 380 tisoč nemških mark. 
Tudi prihodnje leto ne bi prodali 
več kot šest tisoč ton kaolina, kar 
spet pomeni 16-odstotni padec. 

Rudarski inštitut je v svojem 
poročilu omenil, da ni pogojev za 
začasno ustavitev dela v rudniku 
Črna, ker tudi začasno zapiranje 
in vzdrževanje nekaj stane. Tre-
bo bo tudi izdelati tehnično d$>-

Na Slovenskem je precej obrti, 
ki se prenašajo iz roda v rod, 
z očeta na sina, in če se ta vez 
pretrga, smo spet siromašnejši za 
znanje, pridobljeno v letih in de
setletjih trdega dela. 

Ena izmed takih obrti je tudi 
izdelava skodel. Skodle že dolgo 
predstavljajo kritino stanov in 
bajt na Pokljuki, Bledu, v Bohi
nju, Trenti in drugod, seveda pa 
tudi na Veliki Planini. 

Tako znajo izdelati in položiti 
skodle tudi ljudje iz okolice 
Kamnika. Bojan Koželj iz Staho
vice, po domače Klusov, se je od 

kumentacijo za ustavitev del in 
notranjo ter zunanjo ureditev 
opuščene jame. Ob tem, da se je 
treba zavedati velike odgovorno
sti za socialno varnost delavcev 
in je zato treba izdelati program 
reševanja njihove socialne varno
sti, ne smemo pozabiti tudi na 
odgovornost do okolja, ki ga je 
pri sanaciji treba tudi upoštevati. 
Zaradi poudarka pri urejanju 
ekološke problematike je bilo na 
seji izvršnega sveta rečeno naj za 
zapiranje rudnika prispevajo 
ekološki in razvojni dinar občin
ska raziskovalna skupnost, repu
bliški komite za industrijo in 
gradbeništvo, sozd Slovenijapa
pir in sis za vodno gospodarstvo. 
Ker je rudnik s svojo separacijo 
eden večjih onesnaževalcev 
Kamniške Bistrice, je treba sana
ciji okolja dati še poseben pouda
rek. Za čiščenje pa bo seveda 
moral poskrbeti tudi tozd Kalcit, 
ki že nekaj časa praši in rohni 
v prelepem okolju pod kamniški
mi planinami, in ki ima po mne
nju strokovnjakov in po predvi
denih vlaganjih boljšo prihod
nost. 

R. G. 

svojega očeta Franca, ki že več 
kot 25 let izdeluje skodle, naučil 
tega redkega in zanimivega dela. 
Bojan že dve leti in pol kot samo
stojni obrtnik izdeluje in montira 
skodle. 

Njegovo delo se prične pozimi, 
ko je treba odbrati in posekati 
les. Za skodle lahko uporabi le 
posebej ravno smrekovino, ki ne 
sme vsebovati preveč grč. Zatem 
les razžaga na dolžino skodel. 
Naj povemo, da se skodle razli
kujejo tudi po dolžini, na Veliki 
Planini so dolge 80 - 100 cm, na 
Gorenjskem pa 30, 45 ali 60 cm. 

No, ko je les razžagan na pra
vo dolžino, se prične dolgotraj
na, težaška in natančna izdelava 
skodel. Skodle se namreč izdelu
je samo s pomočjo lesnega bata, 
posebne sekire za klanje in sekire 
za končno obdelavo. 

Priprava skodel traja vso zimo, 
Bojan jih je v dveh letih in pol 
izdelal več kot 50 tisoč. Tudi 
montaža skodel je zamudno de
lo, saj se na primer s prekritjem 
povprečne bajte na Veliki Planini 
dva človeka ukvarjata skoraj šti
rinajst dni, seveda če jima vreme 
ne nagaja. Naj ob tem povemo 

tudi to, da je Bojan lani opravi 
še posebej zahtevno delo, saj j | 
prekril spomeniško zaščiteflf 
Blejski grad. 

Ko boste naslednjič hodili M 
naših vršacih, si iz radovednost 
oglejte kakšno streho na bajti al 
koči in zazdelo se vam bo, di 
preteklost le še ni pozabljena 9 
da se je marsikaj lepega in korist' 
nega še ohranilo. 

JANEZ BALANTIČ 

Posebej izbrano smrekovino ral 
žaga na zaželeno dolžino in prit 
ne s cepljenjem. 

Delo je izključno ročno (z nekaj pripomočki). 
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l\rOnlK3 ZlvlJGnjSKG rSOOSIl 
Konec avgusta zvečer je bil 

razstaviščni prostor nad kavarno 
Veroniko neverjetno poln obču
dovalcev likovne umetnosti. Pa 
ne samo teh — tudi ljubiteljev 
petja in poezije je bilo mnogo. 
Predvsem pa je bilo največ prija
teljev Bogdana Potnika. Zakaj 
njega? Zato, ker je Kamničan 
Bogdan Potnik po svojih števil
nih razstavah širom Slovenije 
končno prvič razstavljal v Kam
niku. 

Pregledna razstava, ki je bila 
nad kavarno Veroniko odprta do 
17. septembra, od 20. septembra 
naprej pa v likovnem salonu ko
munalnega centra v Domžalah, 
se imenuje »Kronika življenjske 
radosti«. 

Zdaj dvainšestdesetletni slikar 
Bogdan Potnik, ki se je nekoč, 
nekega septembra, v letih svoje 
mladosti, kmalu po končani voj
ni, želel vpisati na Akademijo za 
likovno umetnost, a so ga odklo
nili, ni vrgel puške svojih življen-
skih hotenj v koruzo in ni odložil 
čopiča. Svoje življenje je kljub 
temu posvetil prav tistemu, kar 
ima rad in kar je najbolj njegovo. 
Vse njegove proste ure so name
njene upodabljanju lepote, bar
vam, risbam, podobam in odse
vom nekega mnogo širšega do
življanja kot ga je mogoče raz
brati iz njegovega življenjepisa. 

Bogdan Potnik je upokojeni 
inženir strojništva. Rodil se je 
1927. leta v Zabukovici pri Celju. 
Je član domžalske likovne skupi
ne »Peter Loboda«. In če zapiše
mo nekaj misli likovnega kritika 
dr. Ceneta Avguština, ki je na 
otvoritvi dejal, da ni veliko sli
karjev, ki bi bili po tematiki in 
načinih slikanja tako vsestranko 
usmerjeni kot Bogdan Potnik, 
s tem želimo v nekaj besedah 
povedati, da je s svojimi skicami, 
vinjetami, krokiji, akvareli, por
treti, karikaturami in kar jih je še 

teh načinov njegovega likovnega 
izražanja, sprotno beležil vtise 
sveta, v katerem vabljivih impul
zov za slikarjevo oko in slikarje-
vo roko nikoli ne zmanjka. Kot 
da želi narediti zapis o vsem, kar 
ugleda in doživi, o pokrajinah, 
koder hodi, o ljudeh, ki jih sreču
je, o hišah, o drevesih, o utrinkih 
vsakdanjosti. Ta slikarska strast 
bi se dala poimenovati tudi 
— kronika življenjske radosti. In 
hkrati — neusahljiv vir navdiha. 

Na otvoritvi retrospektivne 
razstave — 31. avgusta ob 19. 
uri, kjer je bilo mnogo slikarjevih 
prijateljev, so v kulturnem pro
gramu nastopili citrar Tomaž 
Plahutnik, pesnica Nina Osred-
kar in solista Rok Lap in Janez 
Majcenovič, ki je ob tej priložno
sti o Bojanu Potniku povedal to
le: »Bogdanu Potniku se običaj
no zelo mudi. Vedno ga prega
njajo njegovi delovni načrti, ki 
jih celo s svojim kolesom komaj 
dohaja. Kljub temu pa si vedno 
utrga nekaj časa za pogovor o ti
stih lepih časih pred 40 leti, koje 
prišel v Kamnik in tu pognal ko
renine. Takrat, nekega toplega 
poletnega večera, se je pričelo 
tudi najino poznanstvo in prija
teljstvo; pridružil se je očetu in 
meni, ko sva na klopi pred hišo 
ubirala strune mandoline in kita
re. Takrat je bilo še Spodnje Pe-
rovo, vas s kmečkimi hišami, vr
tovi, polji in travniki. Stari Žaj-
spoh je poganjal kolesa kovačije, 
mlinov in žage. 

Spomnim se, da je oče označil 
Bogdana Potnika, ki je prišel ta
krat v Titan, za resnega, delavne
ga, bistrega in sposobnega fanta, 
ki zna misliti. Po drobcih smo 
zvedeli nekaj o njegovih Grižah 
v Savinjski dolini, kjer ga je v šoli 
učil Radovan Gobec; o Bogda
novem očetu, ki je pisal pesmi in 
je spesnil tudi rudarsko himno, 
zvedeli smo tudi za medvojno iz

seljensko in taboriščno kalvarijo 
Potnikove družine. 

V impovizirani dvorani Tita
nove barake smo spoznali Bo
gdana še drugače: recitiral je, za
pel in igral kitaro, zaživel je kot 
igralec, v Nušičevih komedijah in 
drugod. V letih 1952 in 53 smo se 
skupaj znašli v mešanem pevsem 
zboru Planika, ki ga je zbral in 
uspešno vodil profesor Viktor 
Mihelčič. V tem zboru, čigar na
silna ukinitev je druga zgodba, so 
se spletle številne vezi med mla
dimi«. Tako o Bogdanu Potniku 
Janez Majcenovič, prijatelj. Le
po pa o njem govorijo tudi likov
ni kritiki. Dr. Cene Avguštin je 
na razstavi dejal: »Njegov opus 
bogatijo krajinske in figuralne 
upodobitve, tihožitja, portreti in 
karikature, upodobitve kultur
nih, še posebej etnoloških spo
menikov. 

Potnikovi temeljni slikarski iz
razili sta akvarel in tuš, uporablja 
pa tudi tempero, se ukvarja 
z grafiko in še posebej risbo. Ta
ko so na primer slikarjevi por-
tretni krokiji vzor sproščene ris
be in nadarjenosti za karakteriza-
cijo upodobljenih figur in njihovo 
oblikovno skladnost. Prav to po
dročje Potnikovih prizadevanj je 
bilo doslej premalo poudarjeno, 
čeprav predstavlja osnovo njego
vi dojemljivosti za hitro opredeli
tev značilnih lastnosti tako kra
jinskega kot figuralnega sveta. 
To velja tudi za uporabo barv, 
katere poglavitno izrazilo pri Bo
gdanu Potniku predstavlja akva
rel. Sklonjeni obris še vedno 
ohranja ustaljenost kompozicije, 
ki je značilna lastnost Potnikove
ga t.i. »trdega akvarela«, kot ga 
sam imenuje. 

Sklenjenost obrisa pa vedno 
bolj pogosto nadomesti mehkoba 
akvarelne barve, ki se zdaj neovi
rano preliva po slikarski ploskvi, 
kar ustvarja mehko delujoč barv

ni mehanizem, ki ga slikar opre
deljuje z izrazom »mehki akva
rel«. Le-ta še vedno ohranja stik 
z realnim svetom, vendar ga 
spreminja v barvno impresijo. 
Nekdanje bolj ali manj »objektiv
no« gledanje na predmet obliko
vanja se spremeni v individualno 
obarvan vizualni vtis, obogaten 
z močnimi razpoloženjskimi prvi
nami«. Potnikov »objektivizem« 
dobiva vse bolj vsebinsko angaži
ran značaj. Podoben proces opa
žamo tudi pri novejših slikarjevih 
portretih. Podoba Fefike Mavrin 
iz Selišč je primer osebno zavzete 
in psihološko poglobljene figu
ralne upodobitve, ki se kaže 
v poudarjanju njegovih izstopajo
čih vrednot, iskanju vedrine, pa 
tudi tistega notranjega bogastva, 
ki se nemalokrat skriva za trdo 
skorjo človekovega zunanjega vi
deza. 

Poleg figure tudi krajina s svo
jim spreminjajočim se barvnim 
bogastvom privlači slikarja. Nje
gova živahna in vedra paleta sle
di letnim časom in se predaja nji
hovemu, z različnimi razpolože
nji napolnjenemu ritmu. Poleg 
lepote narave je Bogdana Potni
ka že od prvih slikarskih posku
sov pritegovala naša kulturna de
diščina, posebej slovenska kmeč
ka hiša z njenim slikovitim oko
ljem. To gradivo, obdelano v ski
cah, risbah in slikah, predstavlja 
poleg likovnih vrlin, ki jih vsebu
je, dragocen dokument, ki bo 
seznanjal tudi naše zanamce 
o ustvarjalnih dosežkih naše pre
teklosti, ki jih zob časa, žal, ved
no bolj načenja ali celo uničuje.« 

Bogdan Potnik je imel samo
stojne razstave v Domžalah, Sa
rajevu, Tivatu, Rogaški Slatini, 
Radencih, T. Velenju, Šoštanju, 
Ljubljani -(2-krat), Dobrni (4-
krat) Preboldu, Zdravilišču La
ško (2-krat), Galeriji Laško, Ti-
nju (Teinach) v Avstriji in 
v Žalcu. 

Bogdan Potnik je najsrečnejši v naravi, koje sam s svojim »mode
lom* - tokrat - julija letos, je bil to Ravtarjev »turn«. Foto: 
Romana G. 

Sodeloval je tudi na številnih 
skupinskih razstavah matičnega 
društva, na revijah likovnih sku
pin Slovenije, na Extemporih 
Slovenije in v Italiji in na razsta
vah slikarskih kolonij v Sloveniji 
in Srbiji. Za svoja dela je prejel 
številna priznanja in nagrade. 

Bogdan Potnik nam je v pogo
voru zaupal, da se sedaj, ko je 
v pokoju, najraje potika po kam
niških ulicah in riše stare kmečke 
motive, še raje pa hodi po prelepi 
kamniški okolici (Brezje, Nevlje, 
Arboretum — ena zadnjih slik pa 
je nastala kar pred Ravtarjevo 
graščino sredi Kamnika). S svo
jih številnih potepanj po sloven
ski pokrajini je odnesel mnogo 
lepih vtisov. Zelo živ je spomin 
tudi na Fefiko Mavrin iz Pomur-
ja, ki jo je upodobil na svojem 
portretu na prvi slovenski slikar
ski koloniji leta 1974, kjer so risa
li prekmursko ognjišče. Fefika je 
bila tipična predstavnica prek
murske ženske. Bila je izredno 
razgledana in načitana, čeprav je 
imela le štiri razrede osnovne šo
le, je pripovedoval slikar, ki je to 
ženico ovekovečil in tako za ved
no vklesal v slovensko zgodo
vino. 

»Bila pa je čudaška ženska. 
Razen mene se ji takrat ni mogel 
nihče približati. Sam pa sem se le 

toliko časa trudil, da sem se ji 
približal in navezal stik z njo. 
Vprašal sem jo, zakaj me tako 
čudno pogleduje in kaj tako za
topljeno premišljuje. Odgovorila 
mi je čisto preprosto: »Bom kar 
po pravici povedala, ti frdamani 
slikar, ti. Zakaj le malaš tako 
staro babo kot sem jaz?« Odgo
voril sem ji, da se le malokje še 
vidi takšno ognjišče in da bo na 
ta način večno zaživela. Skratka, 
s Fefiko sva postala prijatelja, od 
takrat pa vse do 81. leta, ko je 
umrla, mi je za vsako Veliko noč 
pisala (takrat mi je voščila za na
prej in za nazaj). Vsa njena pi
sma hranim, zadnjega sem celo 
fragmantirano vkomponiral 
v njen portret«. 

Vse Potnikove slike z etno
grafskim motivom so zelo hitro 
razgrabljene. Na razstavah po 
zdraviliščih jih pokupijo pred
vsem Finci — ti so pokupili naj
boljše slike v Radencih, v Roga
ški Slatini pa so glavni kupci Av
strijci. 

»Fefike pa ne prodam. To je 
moje spričevalo, to je dokaz, da 
sem sam kot samorastnik prišel 
do te stopnje, kot sem bil leta 
1974, s to sliko na prvi republiški 
koloniji,« je še dodal Bogdan 
Potnik. 

R. GRČAR 

Folklorna skupina 
na mednarodnem festivalu 

Bistrica 
Ob omembi mesta Dachau ve

čina ljudi najprej pomisli na ta
borišče smrti, ki so ga nacisti or
ganizirali na območju stare 
smodnišnice v okolici mesta. Ta 
Tacna hipoteka še vedno bre
meni mesto Dachau in njegove 
Prebivalce, čeprav se je večina 
rodila po vojni, mnogi pa so se 
Priselili od drugod. Skrbno ure
jeni taboriščni kompleks z muze
jem in spominskimi obeležji nas 
nemo opominja na grozote, ki se 
"e bi smele ponoviti nikoli več! 
j i opomin pa ne velja le za me-
s'o Dachau, ampak za vse čase in 
vse dežele sveta! 

Prebivalci Dachaua pa nas že-
hjo seznaniti z drugačno podobo 
'ega mesta, ki s svojo dolgo zgo
dovino in dejavnostjo zasluži, da 
vsega ne gledamo skozi kopreno 
dima krematorijev. 

Ime kraja Dachau zasledimo 
v zgodovinskih virih izpred 1200 
let. Prve omembe tega kraja so 
na darovnici freisinškim škofom, 
ki so bili dolga stoletja povezani 
tudi s slovensko zgodovino, saj 
s ° bili fevdalni gospodje Škofje 

Loke in njene okolice; svoje ime 
pa so dali najstarejšemu zapisu 
slovenske besede (»Brižinski 
spomeniki«). 

V 19. stoletju sije Dachau pri
dobil sloves pomembnega kultur
nega centra takratne kraljevine 
Bavarske. Ob prelomu stoletja je 
bila v mestu in okolici močna 
slikarska kolonija. Slikovito oko
lje starega mesta, okolica z obi
ljem vasic, cerkva in gradov ter 
posebna svetloba polj, logov in 
gozdov, so dali množici slikarjev 
izziv za ustvarjanje slik, ki tvorijo 
danes pomemben del nemške 
kulturne dediščine. 

Kralju je zapustil svoj pečat tu
di pomembni bavarski pesnik 
LudvvigThoma (1867-1921), ki 
se je iz svoje odvetniške pisarne 
umaknil na literarno polje. Nanj 
spominjajo obeležja, imena ulic, 
trgov in ustanov. Mesto Dachau 
s svojim gradom je bilo nekoč 
letna rezidenca in upravno sre
dišče posesti bavarske vladarske 
družine. Zadnje desetletje so 
v tem mestu obnavljali in preure

jali staro mestno jedro. V dneh 
od 8. do 10. septembra 1989 pa 
so proslavljali zaključek zahtev
nih in dragih del. Vrh proslavlja
nja so namenili mednarodnemu 
srečanju foklornih in glasbenih 
skupin, ki se ga je udeležila tudi 
Foklorna skupina Kamniška Bi
strica, ki je bila posebej povablje
na zaradi osvojitve 1. mesta na 
mednarodnem tekmovanju ples-
no-folklornih skupin v Trentu 
v Italiji. Naj omenim, da so prire
ditelji v celoti pokrili stroške go
stovanja kamniške skupine in so 
poleg nastanitve in prehrane po
skrbeli celo za žepnino. 

Vsi trije dnevi so bili izpolnjeni 
z bogatim programom na števil
nih prizoriščih. 

Glavni nastop plesno-folklor-
nih skupin je bil na velikem odru, 
ki so ga na prostranem trgu pred 
cerkvijo postavili prizadevni or
ganizatorji. Tukaj so skupine iz 
Italije, Jugoslavije, Avstrije, 
Madžarske in dve skupini doma
činov lepo predstavili svoje plese 
in tudi noše. Folklorna skupina 
Kamniška Bistrica je dobila po-

Kamniški folkloristi v sprevodu. Fotografije iz dachauskega časopisja dne 14. 9. 1989 

sebno priznanje, ker je edina pri
pravila povezano koreografsko-
odrsko predstavitev slovenskih 
plesov, ki so prikazali slovo fan
tov in deklet od ženina in neve
ste. Plesom in pesmi »pod 
oknom« so sledili plesi »na po
du«, v »»hiši« in »na vasi«. V tem 
četrturnem plesnem nastopu je 
umetniški vodja kamniških ple
salcev Franci Poljanšek spretno 
povezal plese »sotiš«, »špicpol-
ko«, »križno polko«, in »kmečki 
valček« s koreografsko obdelani
mi spretnostnimi igrami fantov in 
deklet; v vse to je vpletel pesem 
koroškega fanta ob spremljavi 
citer. 

Ko so bili »žaklji« obrnjeni in 
»kovtri« zašiti, je zaključni ples, 
gorenjski »beksel«, povzročil tak 
aplavz, da so bile fasade novoob-
novljenega trga v resni nevarno
sti. Franci Poljanšek in njegovi 
plesalci so dobili za tempera
mentno izveden in umetniško do
vršen nastop številne pohvale. 
Le-tem so sledili predlogi za iz
menjavo nastopov z različnimi 
skupinami iz Nemčije in Avstrije, 
ki jih je kronalo povabilo na fe
stival folklornih skupin, ki bo 
prihodnje leto na Tirolskem. 
Lepše potrditve in pohvale za 
svoje delo si požrtvovalni kamni
ški folkloristi niso mogli želeti! 

Na mednarodnem srečanju 
glasbenih skupin so nastopili 
pevci in instruumentalisti iz Boli
vije, Češkoslovaške, Danske, 
Avstrije, Italije, Poljske, Estoni
je, Madžarske in dve skupini do
mačinov iz Dachaua. Vsaka sku
pina je po svoje predstavila bog-
fastvo pesmi svoje domovine in 
vsaka je bjla odkritje za domače 
poslušalce in člane ostalih sku
pin. Priznati pa moram, da nas je 
vse skupaj prevzelo petje štirih 
mož v posebnih nošah, ki so pri
šli iz gorskih vasi otoka Sardinije. 
Se več aplavza so poželi pravi 
južnoameriški Indijanci v skupini 
»Tinkunaku« iz Bolivije. Čudovi
te so bile njihove pesmi, ki so jih 
peli z ognjem svoje domovine. Še 
bolj pa so presenečali z mojstr
skim obvladanjem velikega števi

la instrumentov, ki jih celo na 
televizijskem ekranu ne vidimo 
pogosto. Menim, da malo go
renjske baharije tudi kamniškim 
»folklornim delegatom« ne more 
škoditi. Dejstvo je, da je bila ne
umorna »Korlnova« harmonika 
ena glavnih atrakcij dachauskega 
festivala in je bila z našimi lepimi 
nošami vred tarča množice foto
grafov. Tudi ni kar tako, če te 
prijateljsko pozdravljajo in po 
domače trepljajo po ramah dac-
hauski nadžupan dr. Lorenz Re-
itmeier in drugi veljaki z gostom, 
celovškim županom vred; to se je 
dogajalo citrarju Tomažu in Ja
nezu (piscu teh vrstic), ki sta bila 
v življenjski nevarnosti zaradi 
nazdravljanja z litrskimi vrčki pi
va. Življenje glasbenikov je pač 
naporno. 

Še nekaj besed o organizaciji 
prireditve, za katero je živelo vse 
mesto in so v njej sodelovali vsi 
prebivalci z nadžupanom in 
mestnimi svetovalci vred. Že 
omenjena obnova starega dela 
mesta je pomenila tudi skrbno 
ureditev številnih majhnih trgov, 
kjer so bila prizorišča za različne 
nastope. Praviloma so vse skupi
ne hodile od odra do odra, kjer 
so občinstvu predstavile kratek 
program. Gostinci so ugotovili, 
da povprečnemu gledalcu zado
stuje vrček piva za program dveh 
skupin. . . 

Skoraj neverjetno je, da so 
tehnične službe z nemško pe-
dantnostjo počistile mesto že do 
polnoči: ulice so bile pometene, 
smeti odpeljane, in vse ostalo 
urejeno. Povedati moram tudi, 
da je človeka močno sram, ko 
vidi, da sivolasi možak za njim 
pospravlja pladenj in pobira od
vržene papirčke! 

Stojnic s kramo nisem videl 
nikjer, pač pa so izkoristile pri
ložnost za povečan promet nor
malne trgovine. Na vseh prizoriš
čih so prodajali jedi z žara, teleč
je klobase, bavarske specialitete 
in različne sladkarije. Med pija
čami je prednjačilo pivo, ki so ga 
stočili v ogromnih količinah. 
S pomočjo velikih, rjavo zapeče-

Godec Korl v elementu! 

nih in vsako uro svežih prest ste
čejo vrčki piva kar sami po grlu. 
Na stojnicah smo lahko dobili ka
vo, čašo penečega in še kaj 
ostrejšega. Svoj kos kruha so si 
odrezali tudi ostali gostinski 
obrati, ki so kar tekmovali v do
bri postrežbi. 

Zagrizeni Kamničani smo bili 
presenečeni, da velika množica 
kljub popitim hektolitrom piva 
ne potrebuje »urinovih ulic«. 
Obstoječi mreži WC-jev so na
mreč dodali zadostno število pro-
vizoričnih stranišč - kontejner
jev! Organizatorji so poskrbeli 
tudi za zabavo otrok, ki so imeli 
na razpolago več svojih prizorišč. 
Nekaj težav je bilo s skupino mo
žakov, ki so se »abonirali« pred 
odrom z lutkami in tako nado
meščali zabavo mladih let. 

Folklorna skupina Kamniška 
Bistrica se je srečno vrnila do
mov. Rojaku Jožetu, ki je dobil 
v Dachauu ženo in novi dom, so 
se posušile solze slovesa. Tri dni 
je lepo skrbel za nas in ko bo 
obiskal svoj rojstno vas Hudo pri 
Radomljah, se bomo spet srečali! 
Neumornim folkloristom z Ilko 
in Francijem Poljanškom na čelu 
se je po uspeli turneji odvalila 
skala od srca in si bosta lahko 
oddahnila - do prihodnjič! 
Upam, da bodo potrebovali tu-
udi takrat kakšnega pevca in ci
trarja! 

JANEZ MAJCENOVIČ 
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Muzej, ki ga oblikuje življenje 
, Mat sik do ne ve, da ima Jernej 
Hribar iz Volčjega Potoka zelo 
zanimiv konjiček. Zbira namreč 
stare predmete in jih shranjuje 
v stari hiši, v kateri je preživel 
nekaj desetletij svojega življe
nja. Iz te stare hiše je nastal mu
zej. Ampak ne muzej, ki si ga 
ponavadi ogledujemo. To je mu
zej življenja, kjer vsak predmet 
govori in pripoveduje svojo 
zgodbo. 

Jernej je 72-letni mladenič, ki 
se rad pogovarja o vsem in vsa
komur. 

- Po domače se pri vas reče 
pri Orešnik. Kako to? 

Hišna imena so dajali, da so se 
lahko spozavali med seboj. Na 
primer, če sta se dva pisala Hri
bar, je bil prvi Orešnik, drugi pa 
Grčar, ali pa kaj podobnega Saj 
pravim, zaradi lažjega spoznava
nja. Recimo, tkao se da razčleniti 
tudi Volčji Potok. Tekel je po
tok, okrog njega pa so bili vol
kovi. 

- Vi sle se v Volčji Potok 
priženil. 

Ja, leta 1946 je bilo to. 

- Zbirati pa ste začeli . . . 
Intenzivneje sem začel zbirati, 

ko smo zgradili novo hišo. Nekaj 
pa sem zbral tudi še pred tem. 
Ko smo cegle žgali in stare bajte 
podirali, pa sem dobil stare stva
ri, ki bi drugače odšle na odpad. 
Največ imam kmečkega orodja, 
pa tišlarskega, imam star denar. | 
Vsega imam polno, vso staro hi
šo in podstrešje. Enkrat si bom 
moral vzeti čas in vse popisati. 
Saj smo imeli že vse urejeno, pa 
je goba prišla v hišo, pa spet ni 
bilo nič. Kjige imam iz 15. stolet
ja, cel kup dokumentov.. . 

- Videl sem, da imate tudi 
vojaške knjige in dokumente. 

Ja. vse to imam. Veš, včasih je 
slovenski vojak lahko prišel le do 
polkovnika. Mi, Slovenci, smo 
imeli vedno malo oblasti, kako bi 
rekel, bolj sužnji smo bili. 

- Kateri predmet pa vam naj
več pomeni, kateri je po vaše 
najbolj dragocen? 

Razni ključi so, pa gasilska 
sablja, še iz Avstro-ogrske, po
tem je še fotoaparat, ki je lesen, 
kako bi rekel, s tistimi ploščami, 

potem so svetila različnih vrs t . . . 
- Iz katerih krajev pa ste do

bili predmete za svojo zbirko? 
V glavnem iz okolice, pa iz 

Ljubljane. 
- Kako pa domačini gledajo 

na vaš muzej? 
To se je hitro razvedelo, zdaj 

že vsi vedo. Drugače pa so doma
čini kar v redu. glede moje zbir
ke. Včasih kdo pride pogledat, 
pa tudi drugi. Vsako leto naženc-
jo profesorice iz Ljubljane otroke 
k meni. 

- Kako pa vedo za vas? 
Včasih smo imeli veliko sadnih 

dreves. Sem so hodili obirat ja
bolka. Srednja tehiška šola je 
največkrat prišla. Pa vojska je bi
la pri meni, iz kasarne v Ljublja
ni; heroji, polkovniki, majorji, 
kapetani, vsi so hodili sem po 
sadje. Je bilo obiska še pa še. 

- Res ste morali imeti veliko 
dreves . . . 

Ja, ja, ko so pa enkrat vodo 
med sadje napeljali, je pa vse 
segnilo. Sem se pritoževal, pa ni 
nič zaleglo. 

- Nič nismo rekli o vaši stari 
hiši. Kdaj so jo zgradili? 

Ta bajta je stara čez tristo let. 
Približno v tistem času, ko je bil 
grad grajen. 

- Pa ne grad na hribu? 
Ne, ne, spodnji. Zgornji je star 

okrog sedemsto let, spodnji pa je 
grajen v začetku 17. stoletja. 
Lastnik je bil Šovan. Pred njim je 
bila družina Kocan. Takrat je bi
lo hudo. Podložniki so imeli veli
ke dajatve, vse je šlo na graščino. 

- So se kaj upirali? 
Oja, puntal so se že, puntal. Ni 

nič pomagalo. Saj se danes tudi 
puntajo, danes štrajkajo, pa ne 
vem še kaj. Saj nič ne pomaga. 
Včasih, ko je bil še Tito živ, smo 
živeli v izobilju. Potem je imel 
kar naenkrat osemdeset let, pa 
so ga začeli »okrog prenašat«. 
Saj je to čisto normalno. Mene 
danes lahko tudi vsak »okrog pri
nese«. Ti tam nekaj ukrade, ti tu 
nekaj ukrade . . . Zato pravim, 
mladi gospodarji so nam po
trebni! 

- Mislite, da je še kakšen po
šten človek na svetu? 

Teh je zelo malo, veš, zelo ma
lo. Lahko zapišeš, da so prav 
redki, naj bo tu ali tam. Kraje je 
pa dosti, še huje je danes, kot pa 
v času rokovnjačev. 

- Poznate njihovo zgodbo? 
Oja, zelo dobro. Sta bila Nan-

de in oficir skupaj v vojski. Neka 
punca je bila obema všeč, a svoje 
srce je podarila Nandetu. Oficir 
ga zapre. Ko je Nande prišel iz 
zapora, je ustanovil skupinico za 
likvidacijo oficirja. Nande je 
umrl, nato pa se je začela velika 
»ravbarija«. Še moji starši so mi 
rekli, da se niso upali v Trst ali 
kam drugam. Vse so pokradli. 
Če si ga prijavil, pa so te takoj 
likvidirali. Potem je prišel en iz 
Avstrije, en dober človek. V še
stih mesecih je naredil red na 
Kranjskem. Imel je tako taktiko: 
vsak, ki je kradel, ni bil sam. 
Morale so biti skupine, ki so jih 
ljudje tudi videli. Rekel jim je, da 
če bodo povedali, kdo je bil, ne 
bo nič, drugače pa bo šla cela vas 
v arest. Njegove besede so držale 
in začeli so mu zaupati. Rokov-

njači pa so obviseli za cesto ali 
nad mravljiščem. 

- Bi si sedaj ogledala muzej? 
V redu, samo še po ključ« 

stopim. 
- Pred staro hišo mi je začel 

razlagati, kot da bi bil najbolj 
izkušen vodič - saj tudi je . . . 

To je srednja kmetija. Najprej 
je bila ta bajta zelo majhna. Po
tem pa so začeli dozidavati, tako 
da imamo danes kuhinjo, včasih 
je bila to črna kuhinja, vežo, hi
šo, klet in sobe. Gospodarsko 
poslopje so na temeljih prejšnje
ga sezidali leta 1935. Hiška, ki 
stoji poleg, je bil svinjak, danes 
imamo pa kure notri. A greva 
v bajto? 

- Ja, seveda. 
In sva šla. Poglobila sva s« 

v zgodbe, ki jih pripovedujejo 
knjige, modeli za opeke, gasilske 
čelade, časopisi, denar . . . To so 
zgodbe, ki se ne dajo opisati z be
sedami, to so zgodbe, ki jih mo
ramo doživeti. 

BOJAN TRAVEN 

Samo ideja ali morda 
tudi stvarnost? 
KNJIGA DA, ALI NE? 

Klet je namenjena tehnični obdelavi knjig, zapr
tim skladiščem in prostoru za upravnika knjižnice 

nadstropje je namenjeno izposoji knjig s pro
stim pristopom do knjižnega fonda, manjši študij
ski čitalnici .in večnamenski sejni sobi. 

Vsi arhitektonski elementi (širine prehodov, 
širine vrat in izvedba kljuk, vgrajeni materiali 
- teksture) so izvedeni tako, da ne ovirajo giba
nja ljudem na vozičkih . . . « 

Lokacija objekta je torej v celoti opredeljena. 
Predvidena investicijska naložba obsega le re-

konstrukcijske posege in nadzidavo, to pa predvi
deva gradbena in instalacijska dela na objektu ter 
seveda vso potrebno opremo za nemoteno delo 
kamniške matične knjižnice. 

Tu pa smo spet pri znamenitem reklu in ga 
obrnimo v vprašalno obiko - ali si res zaslužimo 
takšno knjižnico, kakršno imamo? Kaj si pri vseh 
možnih oblikah postavljanja in pomembnosti, ki 
si jo pripisujemo, ne zaslužimo boljše matične 
knjižnice? Seveda si jo, a povejte nam, kako do 
sredstev zanjo? 

Zdaj je na mizi Kulturne skupnosti Kamnik 
investicijski program: pridobitev kompletne do
kumentacije in gradbenega dovoljenja ter zagoto
vitev ustreznih virov financiranja pa že ni več 
samo zadeva občinske Kulturne skupnosti, tem
več predvsem ustanoviteljice kamniške matične 
knjižnice - Skupščina občine Kamnik, torej nas 
vseh! 

še beseda o vsebinskih in organizacijskih mož
nostih za matično knjižnico: 

že v aprilu 1988. leta je Kulturna skupnost 
Kamnik prejela dopis ravnatelja NUK-a v nasled
nji vsebini: 

»Seznanili smo se s prizadevanji vaše občine, da 
bi izvedli ustreznejšo organizacijo Kulturnega 
centra v Kamniku. Ker smo glede na zakon 
o knjižničarstvu tudi sami dolžni skrbeli za razvoj 
vaše splošno izobraževalne knjižnice, bi vas radi 
obvestili, da ta knjižnica doslej ni razvila svoje 
dejavnosti tako kot smo pričakovali. Eden od 
najpomembnejših razlogov za to je prav gotovo 
neurejen status knjižnice. Pošiljamo vam svoje 
mnenje o vplivu statusa na poslovanje delovnih 
organizacij in vam predlagamo, da se knjižnica 
popolnoma osamosvoji: mislimo, da za samostoj
nost knjižnice ni nobenih, niti formalnih ovir, ker 

(Nadaljevanje iz prejšnje številke) 

ima minimalno število delavcev, potrebnih za iz
vajanje samoupravljanja. Prav tako pa je ustanav
ljanju samostojnih organizacij združenega dela 
naklonjena tudi svobodna družbena klima.« 

Istega leta je izvršni svet SOb Kamnik predlagal 
Kulturnemu centru, da se opredeli do delovnega 
predloga občinske Kulturne skupnosti o reorgani
zaciji Kulturnega centra ter pripravi usklajen 
predlog v sodelovanju s predstavniki Kulturne 
skupnosti Kamnik, Izvršnim svetom in Zvezo kul
turnih organizacij. Na osnovi tega predloga je bil 
s strani Izvršnega sveta oblikovan pripravljalni 
odbor za pripravo nove organiziranosti Kulturne
ga centra Kamnik (člani: predsednik Kulturne 
skupnosti Kamnik, direktorica Kulturnega cen
tra, vodja Skupnih strokovnih služb SIS, strokov
na delavka SIS za kulturo, član Izvšrnega sveta, 
predstavnik Zveze kulturnih organizacij, pred
stavnik OK SZDL - svet za kulturno izobraževa
nje in znanost). Izvšrni svet SOb Kamnik je do
datno zadolžil pripravljalni odbor, da pripravi 
analizo stanja na področju kulture in pripravi 
predloge za izboljšanje stanja. V juliju 1988 je 
Izvršni svet SOb Kamnik sprejel sklep: 

Izvršni svet podpira predloge odbora za pripra
vo nove organiziranosti kulture v Kamniku, in 
sicer: organiziranje dveh delovnih organizacij 
(muzej, knjižnica) in vključitev prireditvene po
slovalnice v Zvezi kulturnih organizacij. Izvršni 
svet nalaga skupščini občinske Kulturne skupno
sti, DO Kulturni center, Strokovni službi SIS 
družbenih dejavnosti in vsem subjektom, ki se 
s kulturo ukvarjajo posredno ali neposredno, da 
izdelajo elaborat o družbeno-ekonomski upravi
čenosti reorganizacije DO Kulturni center ter pri
pravijo vse potrebne samoupravne akte za novo 
organiziranost. . .« 

Po vseh teh aktivnostih se je članom tega odbo
ra večkrat zasvetlikalo: »Če česa ne želiš izpeljati 
in narediti, potem ustanovi kakšen odbor ali ko
misijo!« Elaborat o družbeno-ekonomski upravi
čenosti matične knjižnice Kamnik kot samostojne 
DO je pripravljen. V predlogu je navedeno, da bi 
imela knjižnica v začetku status organizacije 
v ustanavljanju, ustanoviteljica - Skupščina ob-
čline Kamnik - bo v aktu o ustanovitvi knjižnice 
kot samostojne DO opredelila: ime, pod katerim 
bo knjižnica delovala, ime ustanovitelja, pravice, 
obveznosti in odgovornosti knjižnice v pravnenf 

prometu z drugimi, sedež knjižnice (Ljubljanska 
cesta!) in opredelitev knjižnice - dejavnosti, itd. 

Predvidevati je moč, da se bo še marsikaj zata
knilo. Najbrž je že pripravljeni elaborat zaradi 
vsesplošne krize in naraščajoče inflacije zdaj za
staral in utegne se nadaljevati po starem, preizku
šenem receptu - pripravljalnemu odboru bo na
loženo še to in o n o . . . Tudi to je naša kultura! 
Resda ne vsem na očeh, kot je to takrat, ko se 
odpravimo na koncert ali na otvoritev razstave. 
V tej kulturi je prav toliko in še nekaj več prizade
vanja vseh prizadetih, da bi se na področju kultu
re vendarle kaj spremenilo na boljše. Ta proces je 
duhomoren, rezultata zlepa ni na vidiku, občani 
se upravičeno lahko sprašujete, kaj neki počno 
odgovorni na področju kamniške kulture. Tale 

sestavek vam je dal pod drobnogled eno od naj 
zahtevnejših vprašanj, pred katero je postavljena 
kamniška Kulturna skupnost in predvem odgO' 
vorni ljudje v njej. 

Reševanje kamniške matične knjižnice ni in ne 
sme biti odvisno od volje in energije posamezni
ka, zagnanca ali prepričanea, trenutnega, od dele
gatov izvoljenega funkcionarja. Nikakor ne! 

Prepričani smo, da bo razrešitev prostorskega 
in organizacijskega problema kamniške matične 
knjižnice odvisna od naše skupne volje in prepri
čanosti - vrnimo knjigi, naši življenjski učiteljici. 
njeno dostojanstvo! 

Za Kulturno skupnost Kamnik 
predsednik skupščine: 

Janez MaleS Konec 

Lojtrca popularnih 
V letošnji aprilski številki našega glasila smo 

pričeli objavljati glasovnico za Lojtrco popular
nih. Zamisel za to akcijo je uredniškemu odboru 
predlagal Franc Pestotnik - Podokničar, ki je 
ob tem tudi obljubil, da bo po končani akciji 
pripravil javno prireditev z zmagovalcema in 
slednja tudi predstavil v Kamniškem občanu. 
Obljubil je tudi žrebanje glasovnic. Obljuba si
cer dela dolg, ki pa tokrat očitno ne bo popla
čan, saj avtor akcije ne namerava izpeljati do 
konca, člani uredniškega odbora pa se, ko smo 
pobudo sprejeli, nismo zavezali, da bi se kakor
koli vključevali. Ker pa je bil odziv na akcijo 
celo večji od pričakovanega, je najmanj, kar 
lahko storimo, da objavimo izid glasovanja in 
k temu dodamo opravičilo za neizpolnjene ob
ljube. 

In še lestvica: 

Ženske: 
1. Vera Mejač (87 glasov), 2. Zdenka Završ-

nik (59), 3. Nataša Dolenc (56), 4. Ivana Sha-
men-Kika (30), 5. Danica Simšič (24), 6. Mojca 
Drčar-Murko (19), 7. Anica Gladek (11), 8. 
Mara Spruk (6), 9. Romana Grčar (5), 10. 
Vanda Rebolj (2). 

Moški: 
1. Dr. Niko Sadnikar (83 glasov), 2. Milan 

Završnik (76), 3. Maks Lavrinc (28), 4. Matic 
Romšak (25), 5. Simo Gregorčič (23), 6. Silvo 
Teršek (16), 7. Bogo VViegele (11), 8. Janez Pirš 
(9), 9. Ivan Nograšek (7), 10. Matija Jenko (4). 

Uredništvo. 

Naša šola v naravi 
V letošnjem šolskem letu nam 

je Utok iz Kamnika omogočil le
tovanje v svojem počitniškem do
mu v Piranu. S tem so omogočili 
letovanje tudi otrokom, ki sicer 
teh možnosti nimajo. 

V Piranu smo preživeli šest 
prijetnih dni. Za nekaj otrok je 
bilo to prvo, enkratno bivanje na 
morju, v družbi prijateljev in so
šolcev. V šoli plavanja in skupnih 
športnih in drugih aktivnostih so 
krepili prijateljske vezi. Osebje 
doma je poskrbelo, da so se otro
ci počutili kot pravi dopustniki. 
Morje in okolic Pirana pa so po

skrbeli za njihova prijetna doži
vetja in nova spoznanja. 

Nekaj vtisov iz letovanja: 
Od ribičev smo dobili leščurje. 

Martin 
Prvič sem videla morje in se 

peljala z barko. 
Metka 

V vodi sem videl strica, ki je 
lovil. Pravijo mu ribič. 

Stojan 
Bilo je zelo lepo, saj sem se 

prvič peljala z ladjo. Na ladji nam 
je ribič dal leščurja. 

Mojca 

Obiskat sta nas prišla tudi to; 
varišica ravnateljica in tovari' 
psiholog. 

Mojci 
Na ladji smo se zibali, bilo j1 

veliko valov in morskih rib. 
Janji 

Tovariš nas je namazal z 
Ijem. Vrnili smo mu tako, da srn6 

mu namazali kljuko s kole 
don tom. 

Sand' 
Konec kopanja, sončenja 

nabiranja školjk. Bila je lepa šoti 
v naravi. 

ivC 
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Ciril Merčun in njegovih 
bogatih osemdeset let 

V začetku julija, točno 2. juli
ja, je naš slavljenec praznoval 80-
letnico svojega življenja. S pono
som se spominja življenjske poti, 
poti delovnega in marljivega člo
veka. Ni mu žal za napore, ni mu 
žal za težave, ki so mu bile sopot
nica na njegovi poti. Z veseljem 
se spominja vseh lepih trenut
kov, ki jih ni bilo malo in za 
katere je bilo vedno živeti. 

Rodil se je v Ljubljani, kjer je 
končal osnovno šolanje, obisko
val je meščansko šolo in zaključil 
z učiteljiščem. Učiteljskemu po
klicu je bil zvest. Predal se mu je 
z vsem srcem. Njegovo vzgojno 
delo se čuti še danes, čeprav je 
bil upokojen že leta 1967. 

Po končanem učiteljišču ga je 
pot vodila v Peče pri Moravčah, 
v Kamno Gorico, od leta 1950 
dalje pa je poučeval na osnovni 
šoli v Nevljah. Na tej učiteljski 
poti ga je spremljala tudi njegova 
življenjska družica. V mnogočem 
mu je bila v pomoč in oporo, ker 
se je posvetila istemu poklicu. 
V šoli, kjer je poučeval, in v kra
ju je bil vsestranski organizator 
življenja. Močne vezi ga vežejo 
na Peče. Tu je bil polno angaži
ran, vključil se je v razvoj kraja, 
bil je med ustanovitelji gasilskega 
društva, pa tudi sicer ga srečamo 
povsod tam, kjer je bila potrebna 
napredna roka in pripravljenost 
za delo. 

Okupacija ga je močno priza
dela. Z vso družino je bil izseljen 
v Srbijo, kjer je našel za vojne 
razmere prijazno zatočišče. Ve
del je, kje je njegovo mesto. Leta 
1944 se je priključil NOB in se 
boril proti sovražniku vse do 
osvoboditve. To je bil čas. ko je 
Ciril, kot pravi, kalil ljubezen do 
naroda, do domovine, zato zna 
ceniti svobodo. 

Takoj po vrnitvi v Slovenijo ga 
je pot vodila nazaj v Peče: 1949 
pa je postal poverjenik za presve
to okraja Kamnik, kamor se je 
preseslil z vso družino. Leta 1950 

sta se oba z ženo zaposlila v os
novni šoli Nevlje, kjer sta ostala 
do upokojitve. 

Rad se spominja svoje mlado
sti, z veseljem zre na pestrost 
življenjskega ciklusa. Kjerkoli je 
učiteljeval, povsod se je razdajal 
na številnih področjih. Gasilstvo 
ga je veselilo že v otroških letih, 
zato je bil povsod med najbolj 
delovnimi in prizadevnimi. Kul-
turno-prosvetno delo ga je 
spremljalo na vsakem koraku. Po 
vojni ga srečujemo v SZDL, 
Zvezni borcev, Rdečem križu. 
Vseskozi je bil vključen v aktiv
nosti krajevne skupnosti. Še da
nes kljub visoki starosti ne miru
je. Invalidska organizacija, upo
kojenska organizacija ga polno 
zaposlujeta. Konkretno dela na 
reševanju številnih vprašanj pri 
invalidskem društvu, prav tako je 
v društvu upokojencev kot član 
skupščine zelo dejaven, sodeluje 
tudi pri kulturnem poslanstvu. 
Njegovo delo je zelo opazno tudi 
v Zvezi borcev, rad pomaga pri 
organiziranju poslovilnih sloves
nosti za umrlimi člani ZB. Od 
neštetih članov se je v imenu or
ganizacije ZB že poslovil z njemu 
svojstvenim nagovorom. Svojci 
umrlih so mu za tako angažiranje 
iskreno hvaležni. Ne spominja 
se, kolikokrat je že stal pred od
prtim grobom, a gotovo je bilo že 
več kot 180-krat. 

Cirila Merčuna često srečuje
mo v Kamniku ob spremstvu nje
govega konjička - kolesa. Preko-
lesaril je že vso Slovenijo. Pelje 

se na Gorenjsko in Štajersko, pot 
ga pelje v kraje, ki jih želi videti 
in je spominsko navezan nanje. 
Povsod ga sprejemajo z veseljem 
in spoštovanjem, kot prijatelja, 
kot šolnika, kot družbenega de
lavca, kot klenega človeka. Nje
govo delo je vtkano v številna 
področja družbenega dogajanja. 
V najplodnejšem času njegovega 
aktivnega dela skoraj ni bilo po
dročja, kjer ne bi sodeloval; imel 
je kar 23 dolžnosti hkrati, pa se 
teh časov z veseljem spominja. 

Močno je navezan na svojo 
družino. Žena Stana mu je umrla 
1983. leta, z otroci - hčerko in 
dvema sinovoma, se rad srečuje, 
zlasti pa se veseli obiskov svojih 
6 vnukov in vnukinj. Ob njih se 
v spominih vrača v svoja otroška 
leta. Želi biti samostojen in ne 
želi obremenjevati drugih, zato si 
sam gospodinji in urejuje svoje 
življenje. 

Števjlna priznanja, nagrade in 
pohvale, ki jih je prejel, so le 
skromna oddolžitev za njegov 
vsebinsko bogat prispevek. Pre
jel je medaljo za hrabrost, meda
ljo dela, srebrni znak OF, poleg 
tea pa še številna gasilska in dru
ga priznanja, ki mu veliko pome
nijo in z njimi podoživlja lepe 
trenutke preteklih dni. 

Cirilu želimo ob njegovem živ
ljenjskem jubileju še obilo zdrav
ja, veselih trenutkov v krogu svo
jih dragih, njegovi sedanji sode
lavci pa mu kličemo - še na mno
ga leta! 

STANE SIMŠIČ 

KULTURNA SKUPNOST 
in 
ZVEZA KULTURNIH ORGANIZACIJ 
KAMNIK 
vas vabita 
na 
PREDSTAVITEV NOVE PESNIŠKE ZBIRKE 
in 
RAZSTAVO AKVARELOV 
ALADINA LANCA 
CVETOVI KOŠENIN 
RAZSTAVIŠČE VERONIKA, KAMNIK 
27. oktober - 15. november 1989 
Razstava bo odprta vsak dan, 
razen 1. novembra, 
od 10. do 12. in od 17. do 19. ure, 
ob sobotah in nedeljah le dopoldne 
OTVORITEV bo v PETEK, 27. oktobra 1989 ob 
19. uri 
V otvoritvenem programu bodo nastopili 
Komorni orkester Domžale-Kamnik 
pod vodstvom Tomaža Habeta 
in 
gledališki igralec Zvone Hribar 

Obiskali smo pokopališče v 
Dovjem, kjer počiva mnogo 
zaslužnih planincev. 

• Iz Doma upokojencev 

Dogodki, ki 
naš vsakdan 

poživljajo 

RJA 
Kamnik, Ljubljanska 6 CMI na kolesu. 

Razstave ročnih del se vrste 
v domovih upokojencev in radi 
se odzovemo povabilu na ogled. 
Tako smo bili v zadnjih mesecih 
kar v nekaj domovih, ki so naše 
skupine prijazno sprejeli. Naj 
omenim dva. Avgusta smo bili 
v Šmarju pri Jelšah, oktobra pa 
v domžalskem domu, ki nam je 
dobro poznan, ker je blizu. Imeli 
smo ponovno koncert kočevske
ga ženskega noneta v narodnih 
nošah, šli smo pa tudi v Mojstra
no oziroma v Dovje k spomeniku 
našega planinca Jakoba Aljaža. 

Skozi idilično Tuhinjsko doli
no in mimo hmeljevih nasadov 
z že zrelim hmeljem smo se pri
peljali do Celja, nato pa dalje 
proti Šentjurju do Grobelnega in 
naprej do Šmarja pri Jelšah. Res 
nas je tam pozdravila vrsta jelš, 
ki rastejo blizu tamkajšnjega do
ma upokojencev, našega cilja. 
Prijazen sprejem in ogled ročnih 
del nas je razgibal; lahko smo 
primerjali izdelke njihovih priza
devnih rok in naše, ki tudi ne 
zaostajajo. V pogovoru smo izve-

Čakajoč na častitljivi jubilej 
Naslednje leto naj bi NK Kamnik 

dočakal 70. obletnico obstoja, vendar 
kaže, da bo moral iz materialnih raz
logov prenehati s svojo dejavnostjo. 

Začetki materialnih težav kluba se
gajo v zgodnja sedemdeseta leta. Iz 
priložene preglednice dotacij klubom 
in druStvom v obdobju 1975-1988 je 
razvidno, da je klub iz leta v leto 
prejemal manjše dotacije. Iz razpolož
ljivih sredstev, namenjenih za dejav-
nosi klubov in društev, je delež NK 
Kamnik padel s 13% leta 1975 na 1% 
leta 1988. Letos znaša ta delež borih 
5 mio din. Razen posameznih prispev
kov, klub nima drugih virov financira
nja. Samo stroški sojenja tekem daleč 
presegajo višino dotacije. 

Ob proslavljanju 60 let nogometa 
v Kamniku leta 1980, smo bili zado
voljni s prehojeno potjo in dosežki 
kluba, ki sodi med najstarejše nogo
metne klube v Sloveniji. Vrslo let sta 
članski in mladinski ekipi nastopali 
v republiški ligi. Od vsega tega je 
ostalo samo ime nekoč znanega klu
ba. Se to bi izginilo iz sveta športa, če 
kluba v tem odbohju ne bi reševala 
DO UTOK. 

Zaradi finančnih težav kluba po 
ukinitvi tako imenovane. V. nogo
metne selekcije Domžale-Kamnik 
prevzema v letu 1980 DO STOL po
kroviteljstvo nad člansko in kadetsko 
ekipo, ki sta se nato preselili na Du
plico. Iz istega razloga smo morali leta 
1986 vključiti tudi mladinsko ekipo 
v novi klub STOL-VIRTUS. V nogo
metnem klubu Kamnik so ostali samo 
pionirji in na novo formirano člansko 
moštvo, ki je moralo svoje nastopanje 
pričeti z dna, oziroma v najnižjem tek
movalnem rangu. 

Danes imamo solidno člansko eki
po, ki se bo zagotovo uvrstila v višje 
tange tekmovanja. Prvi vzpon realno 
pričakujemo že v tej tekmovalni sezo
ni, ki sovpada s 70. obletnico delova
nja kluba. Za nastopanje v višjih ran-
gih tekmovanj pa moramo po določ
bah tekmovalnih sistemov Imeti poleg 
članske in pionirske še kadetsko in 
mladinsko ekipo. 

Za uspešno nastopanje vseh starost
nih kategorij igralcev so potrebni stro
kovni trenerski kadri ter sredstva za 
pokrivanje tekmovalnih stroškov in 
nabav skupne opreme in rekvizitov. 
Na dotacijo ZTKO (glede na 15-letnc 
izkušnje, razvidne iz priložene pre
glednice) ne moremo računati, ker 
politika vodstva ZTKO vključuje no
gomet v tekmovalni šport le za ekipe, 
ki nastopajo v 1. republiški ligi. Pot 
k tej ligi pa pelje od 2. v i . medobčin
sko ligo, nato v območno ali 2. repu
bliško ligo in ves ta tekmovalni proces 
je po merilih naše ZTKO le rekre
acija. 

Drugi paradoks se kaže v tem, da 
ima klub na voljo eno od najlepših in 
tudi najbolj kvalitetnih igrišč v Slove
niji in sodobni športni objekt oprem
ljen z garderobami, kopalnicami, sa
nitarijami, s pralnico in shrambo za 
drese ter s kurilnico na centralno 
ogrevanje in ustrezno stanovanjsko 
enoto za vzdrževalca objekta. Vse to 
je bilo leta 1983 po velezaslugi takrat
nega vodstva ZTKO in proti volji klu
ba preneseno v upravljanje na Komu
nalno podjetje Kamnik tako, da ima 
s te plati klub zagotovljene pogoje 
materialne osnove za nastopanje, niti 
v najnižjem rangu tekmovanja. Ven
dar možnosti za financiranje dejavno
sti kluba obstojajo in smo jih že leta 
1983 nakazali predsedstvu in izvršne
mu svetu Skupščine občine Kamnik 
ter predsedstvoma skupščine SITKS 
in ZTKO in jih tokrat znova ponav
ljamo. 

Prvi vir sredstev se lahko zagotovi 
s prenosom vzdrževanja igrišča in gar
derobne stavbe na pokrovitelja kluba, 
ki bi v pretežni meri nudil pomoč 
klubu z opravljanjem vzdrževalnih 
del, katere sami v klubu ne bi znali in 
zmogli kvalificirano opravljati. Stro
ške vzdrževanja (ki bi bili nedvomno 
bistveno nižji od sedanjih, ki jih skup
nost plačuje Komunalnemu podjetju) 
bi ZTKO nakazovala klubu za njego
vo dejavnost. Ob tem se za nekatere 
veleumne glave postavlja vprašanje si

stema, ne pa priložnosti, da športna 
skupnost pridobi brezplačno vzdrže
vanje pomembnega športnega objekta 
v občini in s tem omogoči aktivno 
nastopanje več kot stotim igralcem 
v vseh starostnih kategorijah v klubu 
s 70-letno tradicijo. 

Pomemben in stalni vir sredstev bi 
lahko klub pridobival na podlagi po-
slovno-reklamnega sodelovaja in od
dajanja igrišča za druge prireditve ter 
z lastno dejavnostjo od vstopnin, or
ganizacije in izvedbe nogometnih pr
venstev in tekmovanj športnih društev 
sindikalnih, šolskih in drugih organi
zacij. 
Stadion prijateljstva kot športni park 
dejansko povezuje parkovne nasade 
sedanjih dveh krajevnih skupnosti, 
oziroma je del njihovega zelenega ob
močja. Klub temu, na vse dosedanje 
prošnje za sofinanciranje urejanja te
ga okolja ni bilo posluha, niti s strani 
KS Kamnik Center, niti s strani KS 
Mekinje. 

Materialna osnova za klubsko de
javnost se mora ustvarjati predvsem 
z lastno dejavnostjo: s tclcsno-kultur-
nimi prireditvami, z gospodarjenjem 
z objekti, rekviziti in športnimi napra
vami in šele nato z dotacijo iz združe
nih sredstev k materialni podlagi klu
ba, katero si klub mora ustvariti sam, 
če hoče obstojati. 

Iz vsega povedanega izhaja, da je 
prvi pogoj za obstoj kluba vrnitev 
športnega objekta v upravljanje na 
ZTKO oziroma klubu kot pretežnega 
uporabnika. Tudi v normalnih gospo
darskih razmerah bi težko dobili po
krovitelja, ki bi skoraj v celoti financi
ral dejavnost kluba. Klub z minimalno 
dotacijo in brez kakršnekoli možnosti 
za lastno gospodarsko dejavnost nima 
kakšnih izgledov, da pridobi pokrovi
telja, zlasti pa v kriznih razmerah, 
v katerih živimo. 

V danih razmerah smo se odločili, 
da zaprosimo nekaj podjetij za skleni
tev poslovno-reklamnega sodelovanja 
s postavitvijo reklamnih panojev ob 
igrišču in da javno zaprosimo za po
moč tovarne, trgovska podjetja, obrt

nike in posamezne občane, da nam 
pomagajo s svojimi prispevki na naš 
žiro račun št. 50140-678-94526. 

Druge rešitve trenutno nimamo, le 
zaprošena pomoč lahko ohrani klub 
do njegovega častljivega jubileja v na
slednjem letu. Vsem, ki se bodo odz
vali na našo javno prošnjo, se vnaprej 
zahvaljujemo. 

Za NK Kamnik: 
M. Desnica 

deli marsikaj o življenju doma, ki 
je zelo soroden našemu, o delu, 
o ekonomiji, ki jo imajo pri njih 
(sami gojijo povrtnino in praši
če). S šalo in petjem je čas obiska 
kmalu potekel. Potem pa smo se 
že poslovili od gostoljubnega 
osebja doma in stanovalcev ter se 
odpeljali nazaj proti Celju. Tam 
nas je vodila pot še v Griže blizu 
Žalca, kjer smo se ustavili v do
mu domačega umetnika Karla 
Zeliča, očeta našega fiziotera-
pevta Iva. Ogledali smo si njego
vo zbirko slik in kiparskih del, 
zlasti del iz lesa, ki so nas še 
posebno presenetila, saj so bila 
različnih oblik, tudi iz drevesnih 
vej iz enega kosa. Umetnik je že 
razstavljal v sklopu društva celj
skih likovnih umetnikov amater
jev. Po težki nesreči, ki ga je 
zadela v mladosti, da je komaj 
preživel, je začel z delom, vzpod
budilo ga je k izpovedi v slikah, 
kipih, delu v lesu, k ustvarjanju. 
Lepo je bilo ogledati si domačo 
zbirko. S prijazno družino smo se 
še pogovorili, poslušali glasbo 
v domači izvedbi in se poslovili 
z lepimi vtisi. 

V manjših skupinah smo odšli 
tudi v Domžale, v tamkajšnji 
dom upokojencev, si ogledali 
ročna dela, se pogovorili z vodi
teljico del, z ravnateljem in glav
no sestro, že prej pa z nekaterimi 
stanovalci, ki so bili tudi že pri 
nas. Ob dnevih narodnih noš 
v Kamniku so nas razveselile 
pevke noneta Rog iz Željn pri 
Kočevju. Voditeljica je predsta
vila zbor, ki deluje pod pokrovi
teljstvom Zveze kulturnih orga
nizacij Kočevje in pojejo že vrsto 

let. Nastopale so veliko po Slove
niji in drugih republikah ter si 
pridobila veliko priznanj. Zapele 
so slovenske ljudske pesmi za 
razvedrilo in prinesle dobre že
lje. Pozdravili smo jih kot dobre 
znanke. 

V manjši skupini smo bili tudi 
iz našega doma v Dovjem pri 
Mojstrani. V počastitev visokega 
rojstnega dne naše Minke Mali 
(96), nekdanje planinke in alpi
nistice, je bil organiziran ogled 
spomenika Jakobu Aljažu. Obi
skali smo Dovje in cerkev s po
kopališčem, kjer je služboval 
župnik Jakob Aljaž, z njegovim 
naslednikom Francetom Urbani-
jo pa smo si ogledali pokopališče, 
kjer so pokopani mnogi znani 
planinci, in spomenik ob cesti 
v Mojstrano. Bilo je izredno do
živetje za jubilantko in celo sku
pino, saj smo se v najlepšem vre
menu odpeljali še v dolino Vrat 
do Aljaževega doma in kapelice 
J. Aljaža. Srečali smo se z nekda
njim gorskim vodnikom Janezom 
Brojanom in njegovo ženo, obu
jali spomine in se pogovarjali 
o zaslužnih planincih, ki so poko
pani v Dovjem. Bilo je lepo. 
Tekst in foto: MARIJA LA-

VRlC 

Inštruktorji tima AS 
poučujejo matematiko, fi
ziko, kemijo in elektro
tehniko za vse šole. Pride
mo na dom. Informacije 
na tel. 831-597, 831-182. 

STRUKTURA DOTACIJ OSNOVNIM TELESNOKULTURNIM ORGANIZACIJAM OBČINE KAMNIK 
V OBDOBJU 1975-1988 v ODSTOTKIH 
Zap. 
št. 

1. Boksarski klub 
2. Karate klub 
3. Konjeniški klub 
4. Košarkarski klub 
5. NK Kamnik 
6. NK enotnost 
7. N K vi r t u s - ST O L 
8. Odbojkarski klub 
9. Planinsko društvo 

10. Plavalni klub 
11. Rokometni klub 
12. Smučarski klub 
13. Občinska strelska zveza 
14. ŠD Komenda 
15. Obinska šahovska zveza 
16. Teniški klub 
17. PZUVTS (DUVTS) 
18. Taborniki - OBG 
19. Atletski klub 
20. Šolska športna društva 
21. Kegl jaški klub 
22. Odbor ZTKO za množ. 
23. Šolska značka I 
24. Jamarski klub 
25. Kolesarsko društvo 
26. Lokostrelski klub 
27. ŠD Jurij Libnik 
28. ŠDvirtus 
29. ŠDNevijc 
30. Šah. društvo Kamnik 
31. ŠDČrna 
32. ŠD Tuhinj 
33. Rezerva 

1975 

0,6 
3,8 
2,0 
7,7 

12,8 
2,5 
1,7 
7,0 
7,3 
6,9 
9,8 

13,8 
7,4 
8,1 
2,0 
2,5 
0,8 
3,3 
-
? 
-
-7 
-
- • 

-
-
-
-
— 
-
-
-

1976 

1,9 
2,6 
3,2 
5,7 

11,5 
2,6 
4,5 
5,7 
8,9 
5,1 
8,3 

12,7 
7,6 
8,3 
1,9 
2,6 
1,3 
2,5 
0,6 
2,5 
-
— 
•> 
-
-
-
-
-
-
-
-
-
-

1979 

0,5 
1,0 
1,4 
6,0 
8,3 
1,7 
2,2 
8,6 
4,3 
6,8 
6,5 

14,3 
7,0 
2,2 
1,8 
2,7 
1,2 
1,5 
-

5,8 
2,4 
1,6 
4,7 
-
-
-
--
-
-
-
-
-

7,7 

1980 

0,5 
0,4 
0,3 

15,6 
5,3 
0,2 
1,6 
6,0 
5,5 
6,0 
4,6 

18,8 
4,6 
3,0 
0,9 
1,9 
0,2 
1,2 
-

4,7 
2,6 
6,3 
9,6 
-

0,3 
-
-
-
-
— 
-
-
-

1983 

0,3 
O) 
2,2 
4,9 
3,3 
1,1 
3,0 
9,5 
8,4 
3,2 
2,5 

16,9 
5,0 
2,4 
0,4 
3,0 
-

1,3 
-

7,3 
3,0 
2,1 

11,7 
0,5 
2,4 
4.0 
1,7 
-
-
-
-
-
-

1984 

0,5 
-

2,2 
5,1 
4,0 
1,5 
3,0 

12,3 
8,7 

-
2,3 

18,1 
4,6 
2,0 
0,8 
4,3 
-

4,5 
-

4,4 
4,1 
-

6,7 
1,0 
3,3 
4,3 
1,8 
0,5 

-
-
-
-
-

1985 

0,3 
0,6 
1,4 
4,7 
3,4 
1,4 
2,9 
9,8 
5,8 
0,5 
3,1 

19,5 
3,8 
2,2 
0,3 
2,8 

-
3,5 
1,8 
4,7 
3,6 
2,2 

11,7 
0,8 
2,3 
3,9 
1,1 
0,6 
0.7 
0,4 
0,2 
0,2 
-

1986 

0,3 
0,6 
1,0 
4,0 
4,5 
1,7 
3,2 
9,0 
8,7 
0,6 
3,3 

15,5 
3,1 
2,0 
0.3 
1,8 
-

1,4 
1,9 
5,3 
3,6 
-

11,7 
0,6 
1,8 
4,1 
1,1 
1,0 
0,1 
0,3 
0,1 
0,5 
6,9 

1987 

-
0,3 
1,4 
2,5 
2,1 
1,9 
4,8 

11,7 
6,0 
1,7 
2,0 

22,3 
2,6 
2,5 
0,3 
4,0 
-

1,5 
1,8 

11,0 
3,6 
-

6,2 
0,3 
1,0 
5,5 
0,8 
1,5 
0,3 

-0,4 
-
-

1988 

0,3 
0,3 
1.7 
2,4 
0,9 
0,9 
2,7 
9,9 
2,9 
0,3 
1,5 

19,0 
3,8 
3,4 
0,3 
5,2 
-

1,4 
2,3 

14,5 
4,0 
-

10,3 
0,5 
0,3 
7,8 
0.9 
0,7 
0,6 
0,3 
0,4 
-

0.8 
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O knjigi Dar mojih rok, 
avtorice Terezije 
Kadunc iz Tuhinja 

Zelo me veseli, da imamo Slovenci prvo originalno knjigo 
o problemih bioenergije. Imamo razna tuja dela prevedena 
v srbohrvaščino, ampak to je prva slovenska avtorizirana knjiga 
na to temo. 

Prvi del knjige opisuje življenje Terezije Kadunc. Mislim, daje 
ta del pomemben predvsem zato, ker opisuje tudi njen način 
življenja in odnos do narave, kar je morda tudi v kakšni zvezi 
z močjo njenega energetskega polja. Pisana poročila, ki jih je 
avtorica dobivala od obiskovalcev, ki so čutili, da jim obisk pri 
Tereziji Kadunc dobro de, oziroma so opazili, da se jim je po 
njeni terapiji opazno izboljšalo zdravje ali vsaj počutje, predstav
ljajo osrednji del knjige. V zaključni del knjige je uvrščeno 
mnenje nekaterih zdravnikov, ki so se srečali s Terezijo s posre
dovanjem svojih pacientov. 

Veliko več vam bo pa povedala knjiga sama, ki jo je izdala 
avtorica v samozaložbi v sodelovanju z Evropsko kulturo. 

SAŠA KOS 

Starejši niso 
pozabljeni 

Kdo so stari ljudje in kako 
sploh živijo? Le malokdaj se 
spomnimo nanje, morda tedaj, 
ko srečamo starčka ali starko na 
cesti, ki se le s težavo umika dr
večim avtomobilom. Tudi na vasi 
je starih ljudi veliko. Pripravlje
no jim je preživeti starost v domu 
za onemogle in tako le niso po
polnoma izgubili stika z naravo 
in delom, katerega so opravljali 
vse življenje. Ohranili pa so tudi 
stik s svojimi otroci, ki imajo zdaj 
nove hiše in lastne družine. 

Na starejše iz Most in okoli
ških vasi se vsako leto spomni 
Rdeči križ Moste. Povabi jih na 
prijetno prireditev v OŠ Moste. 
To srečanje je bilo tudi letos juni
ja. Sončnega popoldneva so se 
zbrali pred šolo krajani, ki so 
dočakali visoko starost. Bili so 
vsi nasmejani in radoživi, tako, 
da človek marsikomu ne bi priso
dil sedem križev in več. 

Učenci višjih razredov OŠ Ko-
menda-Moste so babice in ded
ke pozdravili s prisrčnim recita
lom in pesmijo. 

Povabljeni so ob pogostitvi 
obujali spomine na mlada leta, 
na čas šole in se smejali dogo
divščinam. Seveda pa niso poza
bili na vasovanje, na (prvo) lju
bezen in družinsko življenje. Ne

kateri so »pošinfali« tudi čez pen
zije, češ, da so prenizke in da je 
inflacija previsoka. Presneto, na 
vse se razumejo in vse spremlja
jo, sem pomislila. Da pa še niso 
za staro šaro, kot radi rečemo, so 
dokazali s petjem narodnih pe
smi. Z drobcem sreče so se vra
čali proti večeru domov in niko
mur ni bilo žal, da je prišel. Sa
motnih nedeljskih popoldnevov 
za pečjo ali pred hišo na soncu bo 
še itak preveč. 

Zahvala velja vsem organiza
torjem srečanja, predvsem Rde
čemu križu Moste. 

DARJA SIVEC 

Little england club 

Novo! 20-urni tečaj, 
poglabljanje slovničnega 
znanja in razvijanje 
komunikacijskih 
spretnosti. 
Potekal bo od 2. 11. 89 do 
11. 1. 1990. Primeren za 
dijake in odrasle. 

Vpis od 24. do 31. 10. od 
15. do 16. ure v prostorih 
kluba na Medvedovi 6. Tel. 
832-865. 

ZAHVALA 

Ob nepričakovani smrti našega 
dobrega moža, očeta, brata 

in strica 

IVANA KERNA 
iz Zg. Stranj 46/c 

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, prijate

ljem, njegovim sodelavcem in sodelavkam iz DO Zarja, 
našim sodelavcem iz DO Titan in Integral za izrečeno soža-
lje, podarjeno cvetje in spremstvo na njegovi zadnji poti. 
Posebej se zahvaljujemo govorniku Borisu Roscu za poslo
vilne besede, pevcem za zapete žalostinke in gospodu žup
niku za opravljen pogrebni obred. Hvaležni smo tudi dr. 

Golobu. Vsem in vsakomur posebej še enkrat hvala. 

Žalujoči: žena Tončka, sinova Roman in Mitja, sestri, 
bratje in drugo sorodstvo 

Zg. Stranje, oktober 1989 

Skupina pohodnikov dveh D V, Kamnika in Moravč na Mali planini 

Skupni pohodi 
upokojencev 

Obujanje spominov iz časa NOB po poti, spominov občine Kam
nik, sta letos skupaj organizirali Društvi upokojencev Kamnik in 
Moravče. Pobudo so dali upokojenci Kamnika, katerih udeležba na 
pohodih je večja od Moravčanov. Pohodi so vedno ob torkih. Tako je 
bil po programu organiziran 20. junija spominski pohod v smereh 
Črnivec-Velika planina-Vegrad-Stahovica-Kamnik. Pot je bila 
dobra, vreme naklonjeno, sončno ves dan. V knjižice Vodnik smo 
vtisnili kontrolne žige in se vpisali v knjige pohodnikov. 

V Domžalskem domu na Veliki planini smo se pošteno okrepčali, 
saj so bili naši želodci že prazni, grla pa žejna. Potem smo si ogledali 
panoramo planine-pastirska naselja, se pogovarjali s pastirji in videli 
novo cerkvico. Od tu smo se počasi spustili po strmini mimo Sv. 
Primoža v dolino Črne do gostilne na Spotiki in dalje na avtobusno 
postajo Stahovica. Od tu smo se po krajšem odmoru odpeljali do 
Kamnika in se na avtobusni postaji poslovili z dobro željo, da se 21. 
septembra spet dobimo v Kamniku. 

Moramo še zapisati, da so organizirani skupni pohodi odraz med
sebojnega spoznanstva, navezovanja novih stikov in spoštovanja 
pohodnikov, ne glede iz katerega društva upokojencev izhaja. 

JOŽE NOVAK 

Iščem dopoldansko va
rstvo za enoletnega otro
ka. Skrbeč Katjuša, Frana 
Albrehta 11 , Kamnik 

Kupim rabljeno mizar
sko delovno mizo (virštat 
- tišlerski ponk). Tel. 
831-476. 

JUTRANJE SPANJE 
ALI DOBER 
ZASLUŽEK? 

Raznašalci vsako jutro dostavijo Delo 
v 40.000 slovenskih domov. 

Res je, da vstajajo zgodaj, vendar je 
njihov delavnik že mimo, ko se večina 

drugih šele odpravlja od doma. 
Tam ob sedmih ali osmih zjutraj, 
odvisno od števila izvodov, ki jih 

morajo raznositi, so že prosti. Lahko se 
posvetijo učenju, študiju, gospodinjstvu 

ali pa kar konjičku. 
In če ste za dober in hiter zaslužek m ste 

se zanj pripravljeni odreči jutranjemu 
spancu, se oglasite 

v Dostavi Dela, Ljubljana, 
Titova 35, tel. 318-880 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi ljubljenega 
moža, očeta in starega očeta 

ANTONA 
KAVČIČA 

iz Podgorja 43 

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, prijate

ljem, znancem ter sodelavcem iz delovnih organizacij Stol, 
Svilanit in Jugobanka Ljubljana za številno spremstvo na 
njegovi zadnji poti, za ustno in pisno izražena sožalja, da
rovano cvetje in denarne prispevke v posebne namene. Po
sebej toplo se zahvaljujemo zdravstvenemu osebju Doma 
upokojencev v Kamniku za skrbno nego. Iskrena hvala 
pevcem Cantemusa in Lire za zapete pesmi ter Juniju Krtu 
za izvajanje Tišine. Prisrčna hvala tudi gospodu župniku za 

lep pogrebni obred in tolažilne besede. 

Vsi njegovi 

September 1989 

Na podlagi 46. člena Zakona o urejanju prostora (Ur. 1. 
SRS, št. 18-930/84) obveščamo delovne ljudi in občane, da bo 
potekala 

JAVNA RAZGRNITEV 
od 23. 10. 1989 in 21. 11. 1989 

grafičnih prikazov osnutka sprememb in dopolnitev dolgo
ročnega družbenega plana občine Kamnik za obdobje 
1986 - 2000 in srednjeročnega družbenega plana občine Kam
nik za obdobje 1986-1990. 

Delovni ljudje in občani lahko na razgrnjeno gradivo poda
jo pisne pripombe oziroma jih naslovijo na Zavod za UN, 
Titov trg 1. 

Grafični prikazi so javno razgrnjeni v Skupščini občine 
Kamnik Titov trg 1, 2. nadstropje ter v KS Moste za del 
področja komunalne dejavnosti. 

OBRAZLOŽITEV: 
Skupščina SR Slovenije je 22. 2. 1989 sprejela dopolnitve 

svojih dolgoročnih planskih dokumentov in naložila občinam, 
da dopolnitve vnesejo v svoje dolgoročne in družbene plane. 

Na osnovi seznama obveznih izhodišč dolgoročnega plana 
SRS za obdobje 1986-2000, dopolnjen 1989,izdeIanegavZa-
vodu SRS za družbeno planiranje, je izdelan osnutek spre
memb in dopolnitev dolgoročnega in družbenega plana obči
ne Kamnik za obdobje 1986-2000 oz. 1986-1990. Osnutek 
povzema vsa spremenjena obvezna izhodišča ter jih vgrajuje 
tako v tekstualni del kot kartografski del obeh planskih 
dokumentov. Poleg povzetka obveznih izhodišč pa osnutek 
sprememb in dopolnitev dopolnjuje obstoječa gradiva s kon
kretnejšimi opredelitvammi akutnih vprašanj v občini, pred
vsem s področja komunalne (sanitarna deponija, centralno 
pokopališče,.. .) in cestne dejavnosti (rekonstrukcija magi
stralne ceste M 10 na odseku »BABA« pri Trojanah, ki 
poteka preko naše občine) ter stanovanjskega gospodarstva 
s korekcijo obsega stanovanjske gradnje v tekočem srednje
ročnem obdobju. 

A. Obvezna izhodišča, katera določa oz. predpisuje dolgo
ročni plan SR Slovenije in predstavljajo zavezujoč element 
usklajevanja dolgoročnega plana občine Kamnik z republi
škim, se nanašajo na uskladitev po naslednjih področjih in 
pomenijo: 

1. PODROČJE KMETIJSKIH ZEMLJIŠČ 
Uskladi se skupni obseg 1. območja kmetijskih zemljišč, 

navedenih v dolgoročnem planu občine Kamnik (2921,05 ha), 
s skupnim obsegom 1. območja kmetijskih zemljišč, kot jih 
določa dolgoročni plan SR Slovenije (2925 ha), kar predstav
lja 0,14% potrebnih korektur. 

2. PODROČJE GOZDARSTVA 
Dolgoročni plan SR Slovenije ureja nov splošen termin 

varovalnih gozdov, sicer ni vsebinske spremembe dolgoročne
ga plana občine Kamnik. 

3. PODROČJE NARAVNE IN KULTURNE DEDIŠ
ČINE 

Dolgoročni plan SR Slovenije spreminja število pomembnj-
ših kulturnih spomenikov. 

4. PODROČJE PROMETNEGA OMREŽJA 
Dolgoročni plan SR Slovenije dodatno ureja rekonstrukcijo 

magistralne ceste Ljubljana-Celje (M-10), formalno pa pre
hajajo regionalne ceste in stranske proge (proga Kamnik-
- Ljubljana) iz obveznega izhodišča občine, na obvezno repu
bliško izhodišče. 

5. PODROČJE ENERGETSKEGA OMREŽJA 
V dolgoročni plan občine se kot obvezno izhodišče vnese 

novoizgrajena RTP 110/120 kv (trafo postaja v Podgorju) in 
dodatni priključek na magistralni plinovod. 

B. Predlogi občinskih dopolnitev dolgoročnega plana obči
ne Kamnik se nanašajo na: 

- dodatno možne lokacije deponije komunalnih odpadkov 
- nujnost definiranja lokacije centralnega pokopališča 
- spremembo obsega družbene in individualne stanovnaj-

ske gradnje ter obsega prenove obstoječega stanovanjskega 
fonda. 

Ideja Kamnik 
Ljubljanska cesta 6 
razpisuje po sklepu delavskega sveta 

licitacijo 
za prodajo garaže v Kamniku na Kranjski cesti (ob železniški 
postaji) v izmeri 11.71 m2 

Ponudna cena je 90,000.000 din. 
Licitacija bo dne 26. 10. 1989, ob 12. uri pred garažo na 
Kranjski cesti. Interesenti si lahko garažo ogledajo istega 
dne od 6. do 12. ure s tem, da se predhodno javijo na sedežu 
delovne organizacije Ideja v Kamniku, Ljubljanska cesta 6. 
Na licitaciji lahko sodelujejo družbeno-pravne osebe in ob
čani, ki pred licitacijo položijo varščino v višini 10% od 
izklicne cene. Prometni davek plača kupec. 

Ne jokajte na mojem grobu 
le tiho k njemu pristopite 
ker ne veste, kako trpel sem 
le večni mir mi zaželite 

ZAHVALA 

Mnogo prezgodaj nas je po hudi bolezni zapustil dragi 
mož, oče, stari oče in tast 

ALOJZ KRAMAR 
Bakovniška 28, Kamnik 

Iskreno zahvalo izrekamo dobrim sosedom za izkazano po
moč v težkih trenutkih, vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in spremstvo 
na njegovi zadnji poti. Hvala dr. Stanislavu Sedlaku za 
zdravniško pomoč, gospodu župniku za pogrebni obred in 
pevcem za zapete žalostinke. Hvala tudi tovarišu Modicu. 

Žalujoči vsi njegovi 

September 1989 

ZAHVALA 

Tiho, kakor je živel, je za vedno odšel od nas dragi mož, 
oče in stari ata 

LEOPOLD TAVŽELJ 
pekovski mojster v pokoju 

iz Kamnika, Jurčičeva 5 

Vsem, ki ste ga imeli radi, ga spoštovali in pospremili na 
njegovi zadnji poti, se iskreno zahvaljujemo. Posebej hvala 

za vso pomoč dr. Nadji Pfajfar-Križnič. 

Vsi njegovi 
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Ivana Skamen: 
Dober dan, naši 

»Takrat, leta 1985, za tisto dol
go mizo v domači gostilni v Hodi-
šah na Koroškem, ob veseli polki 
»Toronto, Toronto, danes vse 
veselo je . . . « , so poleteli naši na
črti čez lužo. Glasno izrečene mi
sli, da bomo ponesle slovensko 
pesem tudi v Toronto, so dobile 
krile. Ker se Svilanitovim dekle
tom tedaj še ni pripisoval zvrhan 
koš poguma, so le redki verjeli 
našim besedam. Me pa smo se že 
tedaj za trdno odločile, da pojde-
mo tja.« 

Tako smo zapisale v knjižico, 
s katero smo želele predstaviti 
kolesarske podvige edinstvene 
ženske skupine daleč naokoli. 
Takrat, leta 1985 je druščina zag
nanih in neugnanih rekreativk iz 
tovarne Svilanit - Mari, Zinka, 
Nina, Mojca, Meri, Andreja in 
Kika - medse sprejela sorodne 
kolesarske dušice — Katarino iz 
Mengša, Marto iz Žej pri Ko
mendi in Alenko iz Kamnika. Se
veda pa dekleta na pot brez var
nega spremstva mehanika niso 
šla, zato se jim je pridružil super 
kolesarski mojster - Franc Zi
dan iz Polja pri Ljubljani. V petih 
letih je druščina skupaj prebrcala 
vsaj 3000 kilometrov poti. Naj
prej po Sloveniji pod geslom: 
Ženske na kolo, moški za štedil
nik, kasneje so prevozile rdečo 
črto na zemljevidu - v Avstrijo 
in Italijo in potovanje naslovile: 
DOBER DAN, NAŠI; pozdrav 
je bil namenjen vsem Slovencem 
v zamejstvu. Premagovale smo 
vremenske in življenjske viharje: 
dež, točo, sodro, vročino, pa tudi 
poroko, rojstvo drobcene dekli
ce, vnučkov.. . Otroci so nas 
medtem že prerasli, novorojeno 

dete že shodilo, vnučki pa nam 
že segajo do kolen in še višje. . . 

Držijo besede Odo Kalana, 
našega velikega prijatelja iz trža
škega zamejstva, ki jih je izrekel 
na dobrodelnem koncertu za po
tovanje v Kanado v Domžalah, 
imenovanem Z NAMI IN ZA 
NAS Z LJUBEZNIJO; dejal je. 
da smo vztrajne, če že ne trma
ste; prej bi se podrl zid, če bi nanj 
naletele, kot da bi ženske svojih 
načrtov ne izpeljale do predzad
nje vejice in zadnjega klicaja! 
Ampak, do tistega zadnjega »kli
caja« - odhoda na 14-dnevno 
popotovanje od Toronta do 
Montreala -- je bila pot priprav 
dolga in naporna. Vsekakor se 
imamo za »srečen konec«, prav
zaprav začetek našega potova
nja, zahvaliti številnim delovnim 
organizacijam in zasebnikom, ki 
so nam širokogrudno v našo po
potnico dodali denar, izdelke in 
seveda prisrčne pozdrave vsem 
Slovencem čez. lužo. Spisek pri
jaznih ljudi in organizacij je zelo 
dolg in sega čez številko sto in na 
prste ene roke bi lahko preštele 
tiste, ki so nas pustili praznih 
rok. Se posebno cenimo pomoč 
naše tovarne SVILANIT, ki nam 
je vseskozi stala ob strani pri pri
pravah za potovanje, zapomnile 
si bomo tudi ime Zdravilišča Ra
denci s TOZD Moravske Topli
ce, ki nam je kupilo prvo avion
sko vozovnico, JAT Ljubljana je 
krepko »zamižal« pri ceni avion
skih vozovnic, zasebnik Mirjan 
Zavasnik iz Vrhpolja pri Kamni
ku, skrit za zaščitnim znakom ča
rovnice na metli (predstavlja pa 
izdelavo prekrasnih kaminov) 
nam je enega svojih lepih izdel-

Joj, kako krasno je lo jezero, polno belih lokvanjev: 

kov tudi poklonil, vreden kar dve 
avionski vozovnici. Pri vseh napi
sih, ki so oznanjali našo pot, seje 
trudil Jože Dececco, med »do
brotniki« pa so bili tudi takšni, ki 
smo jih srečale prvič, kot napri-
mer prijazni g. Košuta iz Trsta, 
ki nas je »ogvantal« s prelepimi 
trenirkami in obdaril z velikimki 
popotnimi torbami. Tik pred od
hodom so nam prijazno odprli 
vrata delavci KOMPAS-a 
v Ljubljani in nas prepričali 
v svojo prijaznost in poslovnost. 
Skratka, spisek dobrih ljudi in 
delovnih organizacij bi bil zares 
predolg za objavo, a me nanje ne 
bomo pozabile. 

Da smo se na pot odpravile 
brezskrbne, pa se imamo zahvali
ti dvema, zares dobrima človeko
ma: Tonetu VRŠIČU-Prleku, ki 
nam je v rodnem Ljutomeru ob
ljubil gostoljubje v Torontu, kjer 
živi z družino že 32 let in Dejanu 
BAKOČEVIĆU, predstavniku 
KOMPAS-a v Montrealu, ki je 
naši kanadski avanturi postavil 
varne temelje. Skozi njegove be
sede so postali znani kraji poto
vanja, dolžina kolesarskih etap, 
prenočišča, zanimivosti... Lju
dje so dobivali imena in priimke 
in naša »obljubljena dežela« je 
skozi njegova sporočila postajala 
doživetje, ki smo se ga strašno 
veselile. 

Srečno, kolesarke naše . . . in 
pozdravite vse naše, onkraj luže 
vsepovsod, so nam zaželeli svojci 
in sodelavci, ko smo se poslavlja
le od njih na tovarniškem dvoriš
ču 13. junija. Še zadnjč smo s po
gledi objele prekrasne kamniške 
planine, v katere je stisnjeno na
še srednjeveško mestece; za to
varniškimi vrati smo zaslutile pe
sem statev, ki spremlja nastaja
nje prekrasnih mehkih frotir tka
nin in tistih, iz katerih nastajajo 
lepi modni dodatki za ženske in 
moške in rute, ki so jih vse zida
ne nosile že naše prababice. Ka
ko ponosne smo vedno, kadar 
pripovedujemo o naši tovarni, še 
posebno tam daleč v svetu . . . 
Rade bi se zbrani množici na 
dvorišču naše tovarne zahvalile 
za prijazne besede ob slovesu, 
a čustva besedam niso dala pro
ste poti. 

Čisto smo se potovanja v Ka
nado zavedale šele na zagreb
škem letališču, ko smo se poslo
vile od prtljage, med katero so 
bili tudi naši jekleni konjički 
z dvema kolesoma, skrbno sprav
ljeni v velikih torbah, ki jih je 
mojstrsko zašil naš mehanik 
Franc'1. 

Vse smo prvič potovale čez ve
liko lužo. Zato kljub pogumu in 
dobri volji le nismo čisto uspele 

premagati strah pred potovanjem 
v neznano deželo. 

Čeprav mnogi menijo, da je 
potovanje z letalom udobno, se 
temu mnenju ne moremo pridru
žiti, saj smo osem ur preživele 
kot v savni in noči. zaradi časov
ne razlike, ni in ni hotelo biti. 
Vso pot smo potovale ob dnevu; 
ker je bilo vreme lepo, so srečni-
ce, ki so dobile sedež ob oknih, 
lahko opazovale marsikaj: skriv
nostne Alpe, ravnico Nizozem
ske, škotske gore, štirurni let 
prek Atlantika pa menda ni bil 
prav posebno zanimiv. Skozi kr
pe meglic co se kazale tudi snež
ne poljane, številna jezera, ki so 
bila videti zamrznjena, po vrheh 
hribovite severne Kanade pa je 
bilo videti polno snega. A za nji
mi so prišla lepo obdelana polja, 
in farme, ki so napovedovale 
pravo smer poleta - provinco 
Ontario, znano kot »farmland« 
pokrajino. Od daleč smo že ugle
dale Toronto, v katrem so se za
čele prižigati prve luči. ki so po 
dolgem dnevu (po našem času je 
bila ura že tri po polnoči) ozna
njale večer. Okoli 21. ure smo 
pristale na prostranem toront-
skem letališču, zelo prometnem, 
saj vsako minuto pristane na 
njem letalo. Medtem, ko smo ča
kale na svojo prtljago, so nam 
zaskrbljeni pogledi že uhajali 
skozi veliko stekleno steno 
v avlo, kjer je polno ljudi čakalo 
na potnike. So med njimi tudi 
ljudje, ki čakajo na nas?! Tesno
ba se je umaknila prešernemu 
smehu ob pogledu na Toneta Vr
šiča, ki je v družbi prijateljev že 
čakal na nas. Bilo jih je več kot 
dovolj, da so naložili vso našo 
popotno kramo, pa tudi me smo 
našle prostor v osebnih avtomo
bilih, ki so nam tisti trenutek po
menili zibelko varnosti in sprosti
tve po dolgih urah potovanja. 

Začasno domovanje smo našle 
v motelu GREEN ACRES 
v Mississaugi, kjer so nas prisrč
no sprejeli člani Slovenskega 
športnega društva v Torontu in 
lastnika motela Andy in Irena 
Vidmar. Čeprav smo bile na no
gah že več kot 24 ur, smo jim 
vedre pripovedovale o naši mali 
domovini, mestecu in tovarni in 
jim izročile pozdrave, ki so jih 
bili zelo veseli. Pozdrav iz domo
vine izseljencem pomeni več kot 
zgolj pozdrav. . . K prijetnemu 
počitku so nas spremljale besede 
gostitelja: »Niste neumne babe, 
kot pravite, da vam marsikdo 
pripisuje, ampak ste pogum
ne . . . « . Spanje pa marsikateri od 
nas to noč, ko je bil pri nas doma 
že delovni dan, ni in ni hotelo 
priti in smo nekatere pričakale 

Za nami so prvi kilometri potovanja: tokrat le do centra Toronta. 
V ozadju je znamenita restavracija na ladji Captain John's Seafood, 
kjer smo pred dnevi preizkusile specialitete našega rojaka Ivana 
Letnika 

Ste prepoznali Squaws in cawboy-a iz Curve lake Indian reservate? 

nov dan, tam dačeč čez lužo, 
s pticami, ki so opevale porajajo
če j u t r o . . . In ves čas smo bile 
z mislimi d o m a . . . 

Toronto, velemesto 
nepojmljivih razsežnosti 

Že zgodaj zjutraj so nas naloži
li gostitelji v avtomobile. Sploh 
so nam najprej padli v oči veliki 
avtomobili, s čudno pobitimi 
strehami, ki jih je bilo na ulicah 
videti še kar precej. A se najpo
pularnejši cadillac počasi le umi
ka mercedesu in BMW-ju. 
Evropski in japonski vpliv se ob
čutno kažeta tudi na najnovejših 
tipih ameriških avtomobilov. Na 
cestah, ki so večinoma štiripasov
ne ali več. vlada neverjetna disci
plina. Predpisana hitrost, ki je za 
naše razmere - glede na prostra
ne kanadske ceste - smešno niz
ka - 70 ali 80 km/uro. Človek se 
sprašuje, kje Kanadčani lahko 
sploh sprostijo vse moči svojih 
jeklenih konjičkov. Zgledni dis

ciplini pa prav gotovo botrujejo 
stroge in visoke kazni. Ko smo se 
peljale proti centru Toronta, sta
novanjskih blokov skoraj nismo 
videle, pač pa je mesto razdelje
no na posamezne četrti, s stano
vanjskimi hišami. V večini so le
sene in obdane s fasadno opeko, 
z razkošnimi travnatimi površi
nami, na katerih vrtičkov skoraj 
ni. Zelenjave in sadja je v Kanadi 
v izobilju na vsakem vogalu, zato 
so njihovi vrtovi le skrbno pose
jana in negovana trata s cvetjem, 
ki so nas spominjale na mehke, 
zelene preproge. Na naši poti so 
nas spremljale ogromne stavbe, 
ki so večinoma poslovne zgradbe 
industrijskih mogotcev. Tako 
drobcen in nepomemben je člo
vek med njimi in kar verjeti ni
smo mogle, da smo tudi me del 
»drobiža« na ulicah Toronta. Ker 
je Kanada konglomerat vsako
vrstnih narodnosti, smo srečeva
le tu ljudi vseh polti: bele, črne, 
rumene, rdeče . . . 

Nadaljevanje prihodnjič 

Titanovi planinci na Mont Blancu 
Planinstvo ima v Titanu že dolgo 

tradicijo. Zaledje je dobro, saj imamo 
r svojih vrstah planinske in gorske 
vodnike, nekaj pa je tudi alpinistov in 
gorskih reševalcev. Moralo pa je pre
teči kar devetdeset let, da smo se Tita
novi planinci združili in leta 1986 na 
vrhu Triglava ustanovili planinsko 
sekcijo. Skupaj smo prehodili že mar
sikatero lepo planinsko stezo. 

Letošnje leto je minilo v znamenju 
priprav na najzahtevnejšo turo doslej, 
na Mt. Blanc - streho Evrope. Nauči
li smo se hoje po zasneženih strmih 
pobočjih s cepinom in derezami, na
brali pa smo tudi dovolj kondicije in 
izkušenj. 

Prvega julija se nas je navsezgodaj 
triintrideset zbralo pred Titanovo vra
tarnico. Odpeljali smo se skozi Seža

no mimo Trsta, Milano in Lago Mag-
giora proti Simplonu. Ker ne obratuje 
noben od kampov, ki so sicer vrisani 
na zemljevidu v dolini pod Simplo-
nom, smo se v neprijetnem nalivu od
peljali naprej v Švico. V Briggu smo 
postavili šotore v simpatičnem kam
pu. Naslednji dan smo si nameravali 
ogledati Zermatt in Matterhorn, ven
dar so nad dolinami viseli težki obla
ki, tako da smo se odpeljali naprej 
v Francijot v Chamonix pod Mont. 
Blancom. Šotore smo postavili v pri
jetnem kampu ob robu mesta. V po
nedeljek, 3. julija, smo se razgledali 
po mestu in nakupili opremo. Vreme 
je bilo še vedno slabo, za nameček pa 
so francoski vremenarji stavkali, tako 
da nismo mogli dobiti prave vremen
ske napovedi. Četrtega julija je bilo 

v taboru že navsezgodaj živahno, saj 
smo se odpravljali na goro. Z avtobu
som smo se odpeljali do St. Gervaisa, 
nato pa z zobato železnico pod Nid 
d'Aigle. V turobnem vremenu smo si 
oprtali težke nahrbtnike in krenili po 
dobri planinski poti do koče Tete Ro-
usse (3167 m). Po krajšem počitku se
je začelo zares. Pot nas je vodila po 
zasneženih strminah, potem pa po 
skalnem grebenu do koče Aiguille du 
Gouter (3817 m). Na Gouteju nas je 
prvič pozdravilo sonce in med megli
cami so se prikazali zasneženi vrhovi. 
V koči smo imeli neverjetno srečo, saj 
ni bilo večine napovedanih obiskoval
cev, tako da smo za večino dobili pre
nočišče v posteljah, nekaj pa nas je 
prenočilo na podu v jedilnici. Noč je 
bila kratka, saj smo vstali že ob enih 

ponoči. Pred drugo uro so začele na
veze odhajati v jasno zvezdno noč. 
Enkraten je bil pogled na kolono sve
tilk ob prvem svitu na zasneženem 
grebenu. Jutro nas je dohitelo že 
krepko čez štiri tisoč metrov visoko. 
Nekaterim so ostale v spominu čudo
vite jutranje barve, drugim pa mogoče 
težko dihanje in oster mraz. Na zave
tišču Vallo (4362 m) smo malo podu-
škali. Nekaterim se je bolj mudilo na 
vrh. drugi pa smo si skuhali čaj ali 
juho. V jasnem lepem vremenu smo 
se drug za drugim povzpeli na vrh Mt. 
Blanca (4807 m). Na vrhu so se utru
jene oči zasvetile in na usta se je nase
lil prijeten nasmeh. Med sedmo in 
enajsto uro nas je bilo na vrhu tride
set, od tega dvajset Titanovccv. Ves 
napor je bil poplačan s čudovitim raz
gledom na okoliške vrhove. Sestopili 
smo na Vallot in potem po ledeniku 
Bossons. Nekateri so si zadnji del poti 
skrajšali z žičnico, drugi pa smo vseh 
3800 metrov višine sestopili peš. 
Z nočjo smo bili vsi rahlo utrujeni, 
vendar srečni, zbrani v taboru in po 
stari kranjski navadi ni šlo brez vcseli-

UDELEŽENCT 
Danilo Bajde, Ferdo Berlcc, Mile

na Dolinšek, Peter Erjavšek, Marjan 
Hribernik, Dušan Janič, Martina Ja
godic, Štefan Kern, Majda Kobav, 
Marjan Kobav, Vilma Lap, Andreja 
Lombcrgar, Viktor Osolnik, Boštjan 
Podjed, Miha Poljanšek, Vinko Rom-
šak, Blaž Slapnik, Brane Slevec, 
Franc Škrbec, Petra Vencelj, Marta 
Vidmar, Vinko Zupan, šofer: Zoran 
Cvijič. 

VODNIKI 
Franc Ajdovec. Silvo Babic, Stane 

Belak-Štrauf, Janez Benkovič, Franc 
Kemperlc, Marjan Kregar, Brane Li-
povšek. Rado Nadvešnik, Lado Pod-
bevšek. Srečo Podbevšek, Matjaž 
Ravnikar. 

ee. Sesti dan smo sušili opremo. Veči
na jih je šla na bazen z velikim toboga
nom. Dosti opravkov pa smo imeli 
tudi v trgovinah. V petek, sedmi dan, 
smo navsezgodaj, s pomočjo nevihte 
pospravili šotore in se skozi predor 
pod Mt. Blancom odpeljali proti Do

lomitom. Okrog Trenta je že pošteno 
deževalo, tako da smo se odrekli turi 
na Civctto v Dolomitih in se preko 
Avstrije odpeljali naravnost domov. 
V soboto ob treh zjutraj smo bili po 
naporni vožnji spet vsi pred Titanom 

MARJAN KREGAR 
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Odbojkarji startali 
v vseh ligah 

Zvezni ligaši, odbojkarji Titan-
Kamnika, so tudi letošnjo poletno se
zono preživeli nadvse aktivno. 

Po zadnji tekmi lanske prvenstvene 
sezone (aprila), prve zopet v II. zvez
ni ligi, so nato sodelovali na vrsti tur
nirjev, ki so bili v glavnem na pro
stem. 

Po treniranju v maju, na njihovih 
zunanjih igriščih pri kopališču, so se 
že 27. 5. skoraj vsi udeležili tradici
onalnega turnirja mešanih trojk TVD 
Partizan Tabor v Ljubljani. Od naših 
se je najbolje odrezala s tretjim me
stom trojka: Grega Hribar, Franci 
Obolnar in Miša Perko (igralka Tabo
ra). 10. in 11. junija pa so se udeležili 
v Sombathely-ju na Madžarskem (ta
ko kot lani) močnega mednarodnega 
turnirja za tradicionalni »Betonvp po
kal«, katerega so osvojili tudi tokrat. 
V predtekmovanju so morali naši pre
magati tri ekipe, vse člane 2, zvezne 
madžarske lige in sicer dve iz Sombat-
helvja, Spartacus in Tanarkepzoe (vr
sta Pedagoške gimnazije) ter ekipo iz 
Kavagooersa ob Blatnem jezeru (vse 
z 2:1), da bi v finalu po težkem boju 
z 2:1 (9, -14,10) premagali prvaka 
druge skupine OK Agroplod iz Ljuto
mera (sicer člana I. SOL). Ta je prej 
ugnal domačine, drugo zveznoligaša 
Falco, italijansko ekipo Povoletto iz 
Vidma (Udine) ter nemško vrsto In-
golstadta. 

Že teden kasneje so v Kamniku or
ganizirali drugi MIX-turnir mešanih 
šestork. Zmagala je vrsta: Novak, 
Obolnar, Peter Hribar, Dovčeva, Per-
kova in Penkova (vse Tabor). Po dveh 
drugih mestih v juliju, na turnirjih 
v Šempetru in Izoli (za Stavbarjem oz. 
Salonotom), so 29. julija tudi orgna-
izirali tradicionalni, doslej verjetno 
najuspešnejši, turnir moških trojk. 
Udeležilo se ga je rekordnih 24 trojk, 
med temi prvič tudi trojka igralcev 

mariborskega zveznega ligaša (MB-
team): Ritlop, Možic, Boni, Ivančič. 
Po skoraj 12-urnem tekmovanju, ki se 
je končalo šele ob 21. uri pod reflek
torji na igrišču pod Starim gradom, so 
tudi letos slavili domačini, tokrat 
v postavi Obolnar, Novak, Slabajna, 
ing. Tadič, ki so v finalu premagali 
z 2:1 (13, -13,13) drugo kamniško 
trojko (Grega Hribar, Tilinger, Mar
ko Matjan), kateri je uspešno poma
gal novi igralec Titan-Kamnika, Iztok 
Kšela, kije doslej nastopal v 1. zvezni 
ligi za mariborskega Stavbarja. Sele 
na tretje mesto so se uspeli uvrstiti 
Stavbarjevci »MB team«, ki so v ma
lem finalu z 2:1 /7,-11,10/ ugnali igral
ce Žužemberka /brata Černeč, Smr-
ke, vsi sicer igralci »Pionirja«, N.m. iz 
l.B zvezne lige/. Od 5. do 8. mesta so 
se uvrstili igralci Izole, pa »Rimljani« 
/Šempeter III/ in »Gobarji« /kombini
rana vrsta Ljubljane in Žužemberka/. 

V skupini veteranov in kadetov so 
zmagali veterani OK Kamnika (Janez 
Škorjanc, Tone Štele, Janko Matjan) 
pred trojko kadetov OK Kamnik 
(Matevž Stanovnik, Aco Kramar, Da-
niel Habjan). 

Organizatorji tega turnirja trojk, ob 
občinskem prazniku, imajo zanj še 
smelejše načrte. Ob še številnejši ude
ležbi ga želijo razširiti tudi z medna
rodno udeležbo. Zato si prizadevajo 
asfaltirati in ograditi z visoko mrežo, 
tudi trikotnik pred sedanjima igrišče
ma. Saj že sedaj 2 igrišči ob večjih 
turnirjih ne vzdržita več. Tako bi bilo 
to njihovo zemljišče, ki je bilo ob re
konstrukciji ceste pod Starim gradom 
opustošeno, ponovno lepo urejeno in 
bi služilo za parkirišče koristnikov in 
obiskovalcev letnih odbojkarskih 
igrišč, po potrebi pa, kot že omenje
no, za tretje igrišče, čeprav smer igriš
ča sever - jug ni najboljša. 

Športnemu in družbenemu vzdušju sta se pridružila tudi Janko 
Gedrih predsednik IS in Maks Lavrinc predsednik SO. In »Kamilica-
nom«je to očitno pomagalo. 

Sindikalne športne 
igre 

Konec septembra je osnovna organizacija sindikata upravnih organov občine 
Kamnik organizirala letne športne igre delavcev upravnih organov gorenjskih 
občin. Tekmovanje je bilo na igriščih Pod skalco. Športnih iger so se udeležili 
predstavniki občin Kranja, Radovljice, Škofje Loke, Tržiča, Jesenic, Domžal 
in Kamnika. Potekale so ves dan v športnem in prijateljskem vzdušju, vsi 
udeleženci pa so se zagrizeno borili za čim boljše rezultate. 

Letošnje športne igre so bile že 27., vendar prvič letne. Zaradi pomanjkanja 
snega so se sindikalisti dogovorili, da izvedejo letne športne igre. Tekmovali so 
v tenisu v dvojicah in posamezno, odbojki, malem nogometu in biljardu. Za 
popestritev tekmovanja so izvedli še družabni igri - vlečenje vrvi in podajanje 
balonov, napolnjenih z vodo. 

Za osvojeno 1., 2. in 3. mesto v skupni uvrstitvi so bili podeljeni v trajno last 
lepi pokali, ki jih je izdelal in brezplačno prispeval Stanislav Vrhovnik iz 
Tunjiške mlake 58. Prvo mesto in s tem prehodni pokal je osvojila občina 
Škofja Loka, 2. Kamnik in 3, Tržič. 

Organizator sindikalnih športnih iger se zahvaljuje vsem delovnim organiza
cijam in obrtnikom za brezplačne dobitke za srečelov. Izkupiček od srečelova 
je namreč organizator porabil za pokritje stroškov teh iger. Prav tako se 
zahvaljuje Mihaelu in Gabrijelu Resniku, teniškemu in odbojkarskemu klubu 
Kamnik, ker so brezplačno dali na razpolago prostor in pomagali pri izvedbi 
tekmovanj. 

Tekst in foto: VERA MEJAČ 

Aktivne tudi odbojkarice 
in kadeti 

Tudi kamniške odbojkarice čez po
letje niso počivale. Tako kot fantje so 
se udeležile turnirja mešanih trojk oz. 
šesterk v Ljubljani, na Taboru oz. 
v Kamniku 17. junija. Ob 23. do 25. 6. 
pa so se udeležile tradicionalnega sho
da ženske odbojke v Rogozi, kjer so 
zasedle, s kombinirano ekipo treh čla
nic: Alenke Gruder, Nives Novak in 
Maje Romih ter petih kadetinj, ki jih 
je vzgojila požrtvovalna trenerka Moj
ca Lipovšek, med 21. ekipami odlično 
7. do 8. mesto. Po začetnem porazu 
proti OK Mladosti 0:2 (-12, in -12) so 
naše premagale 5 ekip: OK Mislimo: 
2:0 bb., Tabor I (Ljb) z 2:0 (10, 13), 
MD Celovec 2:0 (6, 7), OK Pomurje 
2:1 (14, -9, 14) in ob koncu še Zreče 
2:0 (7, 6). 

Zelo so bili aktivni tudi starejši pi
onirji oz. mlajši mladinci. Poleg tega, 
da so številni med njimi malodane 
vsak dan igrali na igriščih pri kopališ
ču in pridno obiskovali poletno odboj
karsko šolo, ki jo je vodil državni 
mladinski reprezentant Janez Slabaj
na, so se udeležili tudi vrste turnirjev; 
nastopili so na turnirju trojk še 20. 5. 
v Izoli, kjer so za Salonitom zasedli 2. 
mesto, 28. 5. so bili drugi na turnirju 
v Tuhinju in nato zmagali še na turnir
ju O.Š. Komenda-Moste. Na prvem 
samostojnem turnirju trojk kadetov, 
ki ga je IK Kamnik uspešno priredil 3. 
septembra v telovadnici ZTKO, je na
topilo 5 ekip. Zmagala je trojka: Sta
novnik, Kramar, Habjan, kije zmaga
la kar 3-krat in remizirala (1:1) le 
s presenečenjem turnirja, sicer tretje 
uvrščeno prvo ekipo Mekinj (Marko 
Golob, tine Windšnurer, Franci Lut-
nar). Drugo mesto so zasedli Franci 
Novak, R. Zupančič in Andrej Debe
ljak. 

Intenzivne priprave 
za ligaška tekmovanja 

Že v zadnji dekadi v avgustu so se 
za večino kamniških odbojkarjev in 
odbojkaric pričeli redni treningi, pri
prave za novo prvenstveno sezono 
1989/90. Člani Titan - Kamnika pod 
vodstvom novega trenerja, ing. An
dreja Tadiča, so bili teden dni na 
skupnih pripravah v Kranjski Gori, 
sicer pa imajo redno tedensko po štiri 
treninge. Po več treningih-tekmah 
s Salonitom, Kočevjem, Tovil-Olim-
pijo, Izolo, Celovcem, so se za prve 
boje v II. zezni ligi 7. oktobra z lan
skim prvakom vojvodinske lige OK 
Aroma (iz Futoga) in 14. oktobra 
z Novim Zagrebom (obe v Kamniku), 
dobro pripravili, saj so obe vrsti pre
magali s 2:1 28. oktobra igrajo v Ljub
ljani, 4. novembra pa zopet doma 
z Reko. Nastopajo v nekoliko spre
menjeni postavi. Poleg dosedanjih 
igralcev. Grega in Peter Hribar, Janez 
Slabajna, Franci Obolnar, Mitja in 
Marko Matjan, Matjaž Tilinger, Mar
jan Novak, Franc Korošec in Janez 
Stelc, bosta za Kamnik igrala še 22-
letni Šempetrčan Darko Dimec, bivši 
član državne mladinske reprezentance 
in že omenjeni Mariborčan Iztok 
Kšela. 

Igra tudi zopet Matej Škrjanc, ki se 
je nedavno vrnil od vojakov. V JLA 
pa sta odšla Grega Kumer in Robi 
Jenčič. 

Vrsto članic, ki je letos močno po
mlajena, je na ligo intenzivno priprav
ljal novi trener Aco Jančevski. Letos 
igrajo v dvodelni slovenski ligi in bo 
v zahodni skupni skupaj s še enajstimi 
ekipami. 

Prvi dve prvenstveni tekmi so odi
grale doma in sicer 14. oktorba s Seža
no (2:0) n 21. oktobra z Jeseničanka-
mi (Železar). 28. oktobra gostujejo 
v Bohinju in 4. novembra zopet doma 
z OK Plamen iz Kopra. 

Tudi druga ekipa članov, ki tekmu
je v trodelni II. republiški ligi skupini 
center, se je marljivo pripravljala pod 
vodstovm novega trenerja Aleša 
Škorjanca. Prvi dve tekmi, 14. in 21. 
oktobra so igrali v gosteh s Pionirjem 
II (N. mesto) (3:1) in OK Tovil-Olim-
pijo II (bivši P. Narodni dom, Lj.), 
28. oktobra igrajo doma z OK Šempe
ter II. in 4. novemba v Črnučah. 
V tem kamniškem drugem moštvu se 
v glavnem vzgaja vrsta mladincev in 

mlajših članov, ki naj bi kasneje »po-
prijeli« v 1. ekipi. Zaradi boljše udar
nosti pa igra poleg njih v kamniški 
drugi ekipi še nekaj odličnih zrelejših 
igralcev kot so: ing. Pavle Cvirn, Mi
ran Mrak, Samo Hajdinjak, Aleš 
Škorjanc, Tomaž Hrovat. Od vojakov 
sta se v ekipo vrnila tudi Mitja Ko
prive in Aleš Šare. 

Seveda pa se na bližnjo ligo priprav
ljajo tudi kadetinje in kadeti (ml. mla
dinci), katere trenirata Alenka Jenko 
in Andreja Osolnik. 

Na vseh osnovnih šolah pa so že 
pričeli trenirati oddelki pionirk in pi
onirjev, ki bodo marsikje, upajo, ime
li več ur vadbe kot v pretekli sezoni. 
Prijave novincev še sprejemajo. Tisti, 
ki bi radi postali dobri odbojicarji-ice, 
pohitite, dokler je še kaj prostora, 
trenerji: Polona Štele, Andreja Osol
nik na OŠ F. Albrehta, Aco Jončeski 
na OŠ T. Brejca, prof. Boris Jemc na 
OŠ Stranje, prof. Lobodova in prof. 
Kolarič na OŠ Moste-Komenda ter 
Nives Novak in prof. Irena Podlesnik 
na OŠ Duplica, bodo učili peto, šesto, 
sedmo in osmošolce veščin tega lepe
ga športa. 

Šahovski 
dvoboj 

V klubskih prostorih Šahovskega 
društva Kamnik v Kolodvorski ulici je 
bil 6. oktobra hitropotezni Šahovski 
turnir občinskih moštev Kamnika in 
Domžal na osmih deskah, dvokrožno, 
vsak z vsakim, za prehodni pokal me
sta Kamnika. Končni izd dvoboja 
Kamnik - Domžale je bil 79 1/2 : 48 
1/2. Žal je bilo domžalsko moštvo 
oslabljeno. Pri zmagovalcih so dosegli 
najboljše rezultate: 
Anton Ribič 13 točk 
Marjan Karnar 12 1/2 točk 
Milan Osolin 11 1/2 
Boris Bavčar 11 
JožeZidarič 9 1/2 itd., 
pri poražencih pa Peter Zupančič 

10 točk 
Vide Vavpetič in Boris Skok 9 1/2 
Jože Hribar 7 1/2 itd. 

Ob koncu turnirja so smo se dogo
vorili, da bomo v bodoče v počastitev 
obeh občinskih praznikov izmenično 
vsako leto organizirali podobne ša
hovske turnirje. 

Obveščamo vse ljubitelje šahovske 
igre, da se srečujemo vsak ponedeljek 
in petek zvečer v klubskih prostorih 
v Kolodvorski ulici, kjer tudi organizi
ramo redne mesečne hitropotezne 
turnirje vsak prvi ponedeljek v mese
cu ob 17.30. 

M. O. 

Nadaljevanje 
Borotove jame 

Jamarji le redko zaidemo v »šport
no prilogo« občana. Tudi sicer bo 
marsikdo zmajal z glavo: »Jamarji? Pa 
sploh so jame v Kamniški občini?« 
»So, so, pa kar veliko jih je, blizu 300 
smo jih dosedaj odkrili. Prenekateri 
od mestnih fantinov je že lezel v jamo 
pod Žalami nad železniškim tunelom. 
Vendar je daleč največ jam v kamni
ških planinah. Te so namreč v večini 
zgrajene iz triasnega apnenca, kame
nine, kije najbolj ugodna za nastanek 
jam. Voda, kije stotisoče let dolbla in 
topila kamenino ter tako ustvarjala 
rove, je iz visokih gora odtekala strmo 
navzdol v dolino Kamniške Bistrice. 
Zato tudi večina naših jam nima rav
nih rovov kot recimo Postojnska ja
ma, ampak so sestavljene iz globokih 
brezen, v katera je dostop možen sa
mo po vrvi s posebno plezalno opre
mo. Tudi kapniškega okrasja nimajo, 
ker je v gorah premraz, da bi lahko 
nastajalo. Kapniki, na katere tu in 
tam naletimo, so ostanek iz geoloških 
obdobij, ko je bilo podnebje v naših 
krajih precej toplejše. 

Naše gore so že pred ustanovitvijo 
našega kluba (lanis mo praznovali de
setletnico) raziskovali člani ljubljan
skega jamarskega društva. Zadnja le
ta, ko se je jamarska tehnika precej 
izboljšala, ponovno »preverjamo« že 
raziskane jame, posebno tam, kjer so 
precejšnje možnosti za prodor v velike 
globine. Tako smo se usmerili tudi na 
področje Kogla, velike trikotne stene 
pod Skuto, ki je dobro znana pred
vsem plezalcem. Tu sta najbolj zani
mivi 260 m globoka in izjemno zahtev
na Ljubljanska jama, ter Borotova 
jama. 

Vhod v Borotovo jamo leži sredi 
Koglove stene. Zato smo bili veseli, 
ko se nam je na akcijah pridružil član 
AO Matej Humar; brez njegovega 
vodstva bi težko prišli do jame. Jama 
je globoka 130 metrov in je sestavlje
na iz zaporedja, brezen z ozkimi vho
di; najgloblje je globoko 40 m. Spust 
vanje je nevaren zaradi padajočega 
kamenja. 

Na prvi akciji sva jamo opremila 
z vrvmi in klini svedrovci. Na dnu 
zadnjega, 20 m globokega brezna, pa 
sva bila prijetno presenečena: med 
gruščem in skalami, ki ležijo po tleh, 
sva začutila prepih. To je dober znak, 
da se jama nadaljuje! 

Čez teden, ko se nama je pridružil 
Miha Hribovšek, smo začeli s kopa

njem. Spet se bo kdo vprašal, iz tega 
ali onega razloga, čemu kopanje v ja
mi? Jame so zelo stare, lahko tudi več 
stotisoč let, in v teh dolgih obdobjih se 
kaj lahko podre kos stropa in zapre 
nadaljevanje, vanjo ledeniki nanosijo 
grušč,... Kadar torej posumimo, da 
se jama kljub »koncu« nadaljuje, se 
poskušamo prebiti skozi neljubo ovi
ro. Po več urah trdega dela smo sko
pali kar veliko luknjo, ki pa nam jo je 
stalno zasipaval droben grušč. Samo 
z rokami ga pač nismo mogli odstra
njevati. Prepih pa ostaja in upamo, da 
vodi v novo brezno. Zato se bomo do 

Borotova 
jama 

Kogel 

zime poskusili še čimvečkrat vrniti, 
s primernejšim orodjem, ter tako po
skusili priti globje v podzemlje naših 
gora. Najglobja jama v občini je Je
senska jama na planoti Kake, ki je 
globoka 338 m... 

In kako izgleda akcija ? Popoldne se 
s kombijem odpeljemo v Konec in se 
nato s težkimi nahrbtniki »odplazi
mo« v vznožje Kogla. Prespimo na 
vhodu v Ljubljansko jamo in zjutraj 
odrinemo v steno. Po uri plezanja in 
vlačenja težke opreme pridemo do 
vhoda. V jami smo dobrih 6 ur, nato 
pa se moramo zaradi časovne stiske 
vrniti, spustiti nazaj čez steno, »spaki
rati« - in nazaj dol v Konec. 

M. V. 

Zaključek sezone pri Janežiču 
Božo Janežič je svoj nevarni šport 

- dirkanje z motornimi kolesi, opustil, 
zato pa je svojo energijo usmeril dru
gam. V začetku teniške sezone je od-

POPRAVKI 

V prejšnji številki Kamniškega 
občana je v prispevku »Hitreje 
do vozniškega izpita« prišlo do 
neljubih napak. Tako so napačni 
podatki o čakalni dobi na teore
tični in praktični del izpita. Pra
vilno bi moralo biti: čakalna do
ba za teoretični del tečaja traja 
od 4 do 5 mesecev, za pričetek 
praktičnega dela vožnje pa 2 do 
3 mesece. 

Napačen je bil tudi naziv funk
cije Vinka Poličnika, sekretarja 
sekretariata za notranje zadeve. 

- V naslednjem prispevku 
smo Antona Fišerja, komandan
ta občinskega štaba teritorialne 
obrambe, naslovili z načelnikom. 
Na zadnji strani, kjer smo pisali 
o gasilskem tekmovanju v Ko
mendi, pa smo Borisa Krapeža 
po pomoti preimenovali v Ru
dija. 

Za te in še nekatere spodrslja
je pri stavljenju besedil v tiskarni 
se opravičujemo. 

Uredništvo 

Finale v malem nogometu Škofja Loka — Kamnik. 
Zmaga Majde Šnabl - Kamnik 
v finalni tekmi s Škotteločank^. 

Upokojenka kupi eno-
sobno stanovanje, s sani
tarijami v hiši ali kupi 
manjšo hišo v Kamniku 
ali okolici. Tel. 737-853. 

KAVARNA VERO
NIKA, Japljeva 2, Kam
nik honorarno zaposli či-
stilko za čiščenje lokala 
v jutranjih urah. 

Prodam rabljeno, ven
dar dobro ohranjeno 100 
litrsko zamrzovalno oma
ro Gorenje. Lipovšek, 
Blejševa 4, Kamnik. 

pri dve teniški igrišči, ki sta postavlje
ni med reko Kamniško Bistrico in Ko
vinarsko ulico. 

Igrišči sta vedno dobro pripravljeni 
in urejeni, tako da je tekanje za teni
ško žogico pravi užitek. Božo uspešno 
sodeluje s športnim servisom Orehek, 

Uspešna 
akcija 
smučarske 
gimnastike 

Tudi v pretekli sezoni sta ZTKO 
Kamnik in SKK - sekcija strokovnih 
smučarskih kadrov, organizirala smu
čarsko gimnastiko kot preventivno 
akcijo za preprečevanje nesreč pri 
smučanju in za izpopolnjevanje moto
ričnih sposobnosti smučarjev rekre-
atorjev. 

Osemindvajset tedenskih vadb se je 
udeležilo vsega skupaj 760 občanov. 
Ti so izvajali program 1350 vaj po 
mednarodnem programu, ki so ga vo
dili učitelji smučanja Alfonz Boltar. 
Jani Škorjanc in Marijan Štele. Žal je 
letos organizator zagotovil telovadni
co v poznih večernih urah. zato je bila 
udeležba slabša predvsem pri mladini. 

Ker je to ena redkih akcij v občini, 
ki je brezplačno na voljo vsem obča
nom, ki se sicer ne ukvarjajo s telesno 
vzgojo, plačujejo pa nemajhne pri
spevke zanjo, mora ZTKO v prihod
nji sezoni zagotoviti primernejši ter
min, da bo primeren tudi za mlajše 
interesenete in družine. 

Za novo sezono organizator - sek
cija strokovnih kadrov pripravlja še 
kvalitetnejši program. Vključene bo
do tudi nove metode pridobivanja 
motoričnih sposobnosti s pomočjo vi
deo tehnike, glasbe in mentalnega tre
ninga, kar omogoča boljše in varnejše 
zimsko gibanje v naravi, hoji in teku 
ter smučanju. 

-SM-

tako da imajo vse njegove stranke 
10% popust pri popravilu teniške 
opreme in napenjanju loparjev. 

Med vso sezono je Božo organiziral 
štiri teniške šole, ki so se vse uspešno 
končale, on pa si je zagotovil stalne 
obiskovalce. Teniške sezone je konec 
in Božo je za vse, ki so enkrat ali 
večkrat igrali tenis na njegovih igriš
čih, organiziral turnir z minimalno 
štartnino. Prijavilo se je 24 posamez
nikov, med katerimi je najbolj zable-
stel Marko Prime, ki je bil boljši od 
Iztoka Župančiča, Marjana Smoleta 
in ostalih. Kdor ni sodeloval na turnir
ju se je lahko vključil v zabavni turnir 
mešanih dvojic ali pa užival v pikniku 
ob igriščih. Odlične postrvi in dobra 
kapljica so prijale vsem. 

Seveda je sezona zaključena le 
uradno, ker pa se obeta še nekaj lepih 
jesenskih dni, bodo igrišča Boža Jane-
žiča še vedno na voljo starim in novim 
strankam. 

Drugo leto namerava Božo nadalje
vati z dejavnostjo in le-to razširiti na 
ponudbo kajakov za spuste po Kamni
ški Bistrici. Če bo šlo vse po sreči, bo 
v letu 90 organiziral odprto prvenstvo 
v spustu po divjih vodah. Ni kaj. Božu 
Janežiču podjetnosti ne manjka! 

DAMJAN GLADEK 

JMl Kamniški občan 

Kupca, kije bil 11. ok
tobra ob 14,15 v lokalu 
Loterije Slovenije priča 
nekemu nesporazumu, 
prosim, naj se javi na tel. 
737-580. 

KAMNIŠKI OBČAN, glasilo 
občinske konference SZDL 
Kamnik - Kamniški občan je 
aprila 1981 ob20-letnici izha
janja prejel srebrni znak OF 
- Ureja Svet za informiranje, 
predsednik Janez Pirš, in 
uredniški odbor v sestavi: Ja
nez Balantič, Tone Ftičar, 
Damjan Gladek, Romana Gr-
čar, Dušica Jesenik-Brem-
šak, Ivo Pire, Bojan Traven, 
Matic Romšak, Stane Simšič 
in Jana Taškar, glavna in od
govorna urednica. Tehnični 
urednik Franci Mihevc. Stro
kovna sodelavka Vera Mejač. 
- Izhaja dvakrat mesečno 
- Naslov uredništva: Kamnik, 
Titov trg 9, telefon 831-311 
- tekoči račun pri OK SZDL 
50140-678-57039 - Kamniški 
občan - Rokopisov in foto
grafij ne vračamo - Tiska 
CGP Delo v Ljubljani. 
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